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تجارت هدفمند، آرمان توسعه را محقق و جامعه را در 
مســیر رفاه قرار می دهد. تجارت، در گذر زمان شکل های 
متفاوتی به خود گرفته اســت. دنیای تجارت امروز، ظهور 
قطب بندی هــای جدید را تجربــه می کند. توازن قدرت و 
گسترش مرزهای توانمندی، کشورها را به حضور در مجامع 
و نهادهای بین المللی ترغیب نموده تا از منافع آن در مسیر 

توسعه کشورشان بهره مند شوند.
عضویــت در یک نهــاد بین المللی بــا مجموعه ای از 
دستاوردهای مختلف سیاسی، اقتصادی و اجتماعی همراه 
اســت. بدون تردید، پیوســتن ایران به گروه بریکس که 
از قدرت هــای نوظهور اقتصادی جهان تشــکیل یافته، به 
چهره سیاسی کشور در مجامع بین المللی وزنی قابل قبول 
می بخشــد. چنانکه دولتمردان نیــز، از آن به عنوان یک 
دستاورد بزرگ دیپلماتیک یاد می کنند. نگاهی به اعضای 
اصلی این گروه که ۴۶ درصد از جمعیت جهان و 29 درصد 
از تولیــد ناخالص آن را به خود اختصاص داده اند نیز گواه 

این مدعاست.
در بعد اقتصادی نیز نمی توان از دســتاوردهای بالقوه 
پیوستن به گروه بریکس به سادگی گذشت. رشد صادرات، 
ازجمله مهم ترین اهرم های تحقق رشد اقتصادی کشور است 
که در سایه گسترش تعاملات بین المللی رنگ واقعیت به 
خود می گیرد. یکی از نقاط ضعف اقتصاد ایران در تحقق این 
آرمان، عدم عضویت در سازمان های بین المللی و بهره گیری 

از ظرفیت های همکاری چندجانبه است.
فقدان حضور ایران در گروه ها و سازمان های بین المللی 
قدرتمند، رشد صادرات را با محدودیت مواجه ساخته است؛ 
بنابراین، هر نوع ارتباط هدفمند با دنیا می تواند به نفع ایران 
باشد. عضویت ایران در بریکس، به دنیا نشان داد که درهای 
کشور برای برقراری مناسبات بین المللی باز است. حالا که 
فضای روابط بین الملل به نفع کشــور در حال تغییر است، 

باید فرصت را غنیمت شمرد.
پذیــرش ایران در پیمان شــانگهای و هم اکنون گروه 
بریکس، جایگاه مقبول کشور را در عرصه بین الملل نمایان 
می سازد. اعضای بریکس به خوبی آگاه اند که ایران یکی از 
بزرگ ترین دارندگان ذخایر انرژی جهان بوده و به شاهراه 
انرژی خلیج فارس استیلا دارد. بدون تردید اعضای بریکس 
به ویژه روسیه، چین و هند که مبادلات تجاری مستقلی با 
ایران دارند، برای استفاده از ظرفیت های کشور اندیشیده اند 

و از ارزش آن به خوبی آگاه اند.
عضویت ایران در بریکس، اتفاق مبارکی است، به شرط 
آنکه بتــوان از ظرفیت های بریکس در جهت پیشــرفت 
اقتصادی کشور و حل مسائل معیشتی مردم بهره جست. 
به این منظور بایســتی با تشــکیل تیم های کارشناسی و 
کارگروه های لازم ضمن شناخت بیشتر الزامات بریکس، با 
افزایش هماهنگی ایران با سایر کشورها، از پتانسیل های آن 
در جهت گشایش اقتصادی و رونق تجارت فرامرزی استفاده 

نمود. امری که دور از دسترس نخواهد بود.
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۵۵۰ هزار میلیارد تومان بدهی دولت قبل را تسویه کردیم

۵۵۰ هزار میلیارد تومان بدهی دولت قبل را تسویه کردیم
مرتضی قدیمی  -     سخنگوی اقتصادی دولت درباره بازپرداخت بدهی های دولت سابق گفت: با همت دولت سیزدهم در مجموع بیش از 550 هزار میلیارد تومان بدهی های دولت قبل تسویه شد.

یکی از نکاتی که در سال 
1402 اهرمی برای بخش 
عمرانی است، استفاده 
از ظرفیت مولد سازی 

دارایی دولت برای انتقال 
با پیمانکارانی است که 

طرف قراردادهای دولت 
هستند تا از ظرفیت مولد 
سازی بهره ببرند و پروژه 
های راهبردی را به پایان 

برسانند.
وی یادآورشد: محور دوم  

مسیر بودجه عمرانی 
است تا در کنار اشتغال 

رشد سرمایه گذاری 
کشور وضعیت بهتری 

پیدا کند.

خودروی کارکرده و نیز اسقاط خودرو باید با یکدیگر هماهنگ سازی شود، گفت: موضوع 
تأمین ارز هم باید پیگیری شود و ظرف یک ماه آینده آیین نامه واردات خودروی کارکرده 
به صحن دولت می آید.خاندوزی در خصوص عدم پرداخت تسهیلات خرد با یک ضامن 
از سوی برخی بانک ها نیز اظهار داشت: برای سطح خرد تسهیلات نیاز به بیش از یک 
ضامن نیســت که در این رابطه با بانک های متخلف برخورد شــده است.وی ادامه داد: 
شبکه بانکی باید به این دستورالعمل توجه کند و هیچ بهانه ای برای عدم پرداخت وام به 
بازنشستگان و مستمری بگیران قابل پذیرش نیست و از این دستورالعمل بانک مرکزی 

عقب نشینی صورت نگرفته است.

 رقم خرید تضمینی گندم به 15 هزار تومان افزایش یافت
سخنگوی اقتصادی دولت درباره خرید تضمینی گندم هم توضیح داد: در این چند 
سالی که دولت بدون واردات امکان تامین گندم را نداشت کشاورزان کاری کردند که برای 
سال جاری کمترین نیاز به واردات باشد.خاندوزی خاطرنشان کرد: رقم خرید تضمینی به 
۱۵ هزار تومان افزایش یافت تا زحمات کشاورزان جبران شود و میزان خرید تضمینی 
هم از ۸ میلیون تن به بیش از ۱۰ میلیون تن رسیده است و ۱۰ میلیون و 3۰9 هزار تن 
گندم به ارزش ۱۵۴ هزار و ۷3۶ میلیارد تومان خریداری و مبلغ ۱۰9 هزار و ۶9۰ میلیارد 
تومان از این میزان که معادل ۷۱ درصد آن می شود به کشاورزان بازپرداخت شده است.

وی اضافه کرد: با تأکید معاون اول رییس جمهور برای تامین بودجه و نیز دستور به بانک 
ها پرداخت تسهیلات به دولت جهت تأمین مابقی مبلغ تا پایان مهر ماه اجرایی می شود.

ســخنگوی اقتصادی دولت درباره نرخ مورد نظر شورای قیمت گذاری محصولات 
کشــاورزی نیز گفت: در جلسه این هفته مصوبه نهایی شورا برای سال زراعی ۱۴۰2 - 

۱۴۰3 نهایی می شود.

 حجم تبادلات تجاری با بریکس طی 2 سال گذشته افزایش یافت
خاندوزی در خصوص ناترازی بانک ها و ســودآور نبودن آنها گفت: برخی بانک ها 
زیان انباشته بسیار بالایی به دلیل سوءمدیریت گذشته داشتند که امید است امسال به 
سودآوری برسند.وی با اشاره به اینکه سایر بانک توانسته اند از این مرحله عبور کنند، 
افزود: دستور رییس جمهور این است که هر قدر اصلاحات سخت باشد و هر قدر ملامت 
گران دولت را به تاخیر دعوت کنند، اصلاحات ساختاری اقتصاد کشور به تاخیر نیفتد 
و مشکل ناترازی بانک ها به سرعت حل شود.سخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: امروز 
۵۰ درصد صادرات ما به بریکس و ۵3 درصد واردات ما از این کشورهاست و کشورهای 
عضو این پیمان با علم به تحریم ایران، ما را پذیرفته اند بنابراین نه تنها نگرانی از تحریم 
ها برای تعاملات با بریکس و شــانگهای نداریم بلکه این اقدامات پیام مهمی بر تحریم 
ناپذیر بودن ایران است.خاندوزی اضافه کرد: طی دو سال اخیر ۱۴ درصد تبادلات تجاری 
خود با بریکس را افزایش داده ایم و عضویت در بانک بریکس به تداوم رشد ۴ درصدی 
مبادلات تجاری کمک می کند اخیرا بین ایران و چین کفتگوهایی مطرح شده تا تجارت 
3 جانبه و چندجانبه برای تسویه مالی داشته باشیم که نشان می دهد در ابتدای مسیر 

هستیم و در سال های آینده تعاملات گسترده تری خواهیم داشت.

 اصرار دولت بر سنگین تر کردن کفه صادرات غیرنفتی است
وی در رابطه با برنامه های دولت ســیزدهم برای کاهش وابستگی به نفت گفت: در 
حوزه صادرات غیر نفتی امید است با افزایش سرمایه گذاری ها همانند سال گذشته که 

رکورد صادرات غیر نفتی شکسته شد امسال و سال بعد هم ادامه یابد.
ســخنگوی اقتصادی دولت یادآورشــد: هر قدر ســهم صادرات غیر نفتی افزایش 
یابــد میزان وابســتگی به نفــت کاهش می یابــد و اصرار دولت این اســت که کفه 
صادرات غیرنفتی ســنگین تر شــود.وی ادامه داد: مرحله دوم کاهش وابســتگی به 
 نفــت در بودجه اســت که آن هم کاهش مــی یابد تا به ســمت درآمدهای رقیب از 
جمله مالیات حرکت کنیم لذا تعداد اظهارنامه های مالیاتی از 2.۶ میلیون به ۵.3 میلیون 

رسیده است.

 سید احسان خاندوزی، سخنگوی اقتصادی دولت در نشست خبری 
و در پاســخ به سوال خبرنگار ایرنا مبنی بر اینکه از ابتدای دولت چه 
میزان بدهی دولت قبل تسویه شده است، اظهار داشت: اگر منظورتان 
بازپرداخت اوراق اســتقراضی دولت قبل است باید بگویم حدود 29۰ 
هزار میلیارد تومان مجموع استقراض های دولت قبل است که توسط 
دولت ســیزدهم بازپرداخت شد.وی افزود: همچنین ۵3 هزار میلیارد 
تومان در نخستین ســال دولت سیزدهم از سوی دولت قبل از بانک 
مرکزی استقراض شده بود که تمام آن در همان ابتدای دولت تسویه 
شد.سخنگوی اقتصادی دولت با تاکید بر اینکه در مجموع بیش از ۵۵۰ 
هزار میلیارد تومان بدهی های دولت قبل به همت دولت سیزدهم تسویه 
شد، اضافه کرد: حدود 23۰ هزار میلیارد تومان از این مبلغ بدهی هایی 
است که پیش از این در حوزه تامین اجتماعی و شرکت های ذیل وزارت 
نیرو از طریق تهاتر با سازمان مالیاتی یا انتشار اوراق توسط دولت سیزدهم 
بازپرداخت شده است.خاندوزی اظهار داشت: امسال نرخ رشد چهارصدی 
درصد و بالاتر محقق شد، گفت: از آنجا که یکی از مهم ترین ابزارهایی 
که دولت در آن موثر است تزریق بودجه به پروژه های عمرانی به عنوان 

عامل رشد اقتصادی است، دولت تلاش دارد این مسیر را ادامه دهد.

 کنترل نقدینگی توسط دولت سیزدهم بی سابقه است
وی در خصــوص کنترل تورم بــا تاکید بر اینکه کمیت و کیفیت 
نقدینگی در کنترل تورم موثر است، اضافه کرد: اکنون نرخ رشد نقدینگی 
۱2 ماهه به کمتر از 2۷ رسیده است که امید بخش تحقق هدف گذاری 
2۵ درصدی نرخ رشد نقدینگی خواهد بود.وزیر اقتصاد  با اشاره به اینکه 
برخی اظهارنگرانی ها نسبت به چاپ پول جای تعجب ندارد، تصریح کرد: 
همچنین کنترل ترازنامه بانک ها در دستور کار است و هیچ زمانی در 
تاریخ کنترل رشد نقدینگی مانند دولت سیزدهم چنین کنترلی وجود 

نداشته و عملکرد دولت در این خصوص مشهود است.
وی با اشــاره به انتقال ظرفیت سازی به پیمانکاران جهت تکمیل 
سریع ترین پروژه های عمرانی افزود: در کنار اشتغال، رشد سرمایه گذاری 

سرمایه ثابت هم افزایش می یابد.سخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: در 
سال ۱399 دولت ۷۷ هزار میلیارد تومان برای بخش عمرانی اختصاص 
داد که این رقم در سال ۱۴۰۱ با رشد 9۵ درصدی مواجه شد و در سال 
۱۴۰2 نیز رقم بودجه عمرانی 3۷۵ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته 
شده است که اگر کامل اختصاص یابد رشد ۷2 درصدی رقم می خورد.

خاندوزی تصریح کرد: یکی از نکاتی که در سال ۱۴۰2 اهرمی برای 
بخش عمرانی است، استفاده از ظرفیت مولد سازی دارایی دولت برای 
انتقال با پیمانکارانی اســت که طرف قراردادهای دولت هســتند تا از 
ظرفیت مولد سازی بهره ببرند و پروژه های راهبردی را به پایان برسانند.

وی یادآورشد: محور دوم  مسیر بودجه عمرانی است تا در کنار اشتغال 
رشد سرمایه گذاری کشور وضعیت بهتری پیدا کند.

  اصرار دولت بر اجرایی شدن ماده 24 قانون بهبود فضای 
کسب و کار

سخنگوی اقتصادی دولت درباره آخرین جزئیات اجرایی ماده 2۴ 
قانون بهبود فضای کسب و کار گفت: این از نقاطی است که دولت کاملا 
هم راستا با مصوبه مجلس اصرار دارد که به سرعت این قانون را اجرایی 
کند زیرا منفعت آن بیشتر متوجه فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان است. 
خاندوزی بیان کرد: با این قانون حدود ۵۰ مقرره و مجوز و مصوبه ای 
که توسط دستگاه های سیاست گذار اقتصادی وضع خواهد شد ، سامان 
مند و قاعده مند خواهد شد و دستگاه ها مکلفند در ایام  مشخص پیش 
از رسیدن موعد تصمیم گیری مصوبه خود را به اطلاع فعالان اقتصادی 
برسانند.وی خاطرنشان کرد: طی سه ماه گذشته جلسات متعدد برگزار 
شد تا تمام دستگاه ها به قاعده مندی مجوزها و مقرره های خود پایبند 
باشند و امید است این  مصوبه مهرماه در هیات دولت بررسی و ابلاغ شود. 

 آیین نامه واردات خودروی کارکرده و اسقاط خودرو باید 
هماهنگ سازی شود

سخنگوی اقتصادی دولت با تاکید بر اینکه آیین نامه های واردات 

واگذاری زمین با 
ارزش بیش از یک 
میلیارد تومان در 

قانون جوانی جمعیت

   فروش خانه به خارجی ها در ترکیه محدود 
می شود؟

نمایندگان بخش گردشــگری در آنتالیا نســبت به استفاده 
غیرقانونی از خانه های فروخته شــده به خارجی ها و ضربه به 
صنعت هتلداری این کشور ابراز نگرانی کردند.به نقل از حریت 
دیلی، نمایندگان بخش گردشگری در آنتالیا نگرانی های خود 
را در مورد اســتفاده از خانه هایی که بــه خارجی ها در منطقه 
فروخته می شــوند و برای مقاصدی غیر از هدف متعارف مورد 
استفاده قرار می گیرند و آســیب قابل توجهی به کسب و کار 
هتل ها وارد می کنند، ابراز کردند.»کان کاوال اوغلو« عضو هیات 
مدیره آژانس توسعه و ترویج گردشگری ترکیه )TGA( با اشاره 
به این که با افزایش اخیر در فروش املاک و مستغلات، بویژه در 
مناطق آلانیا و کنیالتی، در مجموع ۱۰۸ هزار ملک به خارجی ها 
فروخته شده، بیان کرد: »البته برای خارجی ها آمدن به آنتالیا و 

خرید خانه چیز خوبی است.
 این نوعی گردشــگری اســت که نمونه هایی در دنیا دارد. اما 
مشکل از جایی شــروع می شــود که این ۱۰۸ هزار آپارتمان 
به ۱۰۸ هزار نفر فروخته نشده اســت و برخی افراد بالغ بر ۸۰ 
خانه خریداری کرده و متعاقباً آن ها را به هموطنان خود اجاره 
می دهند«.»کاوال اوغلو« به عنوان رئیــس انجمن هتلداران 
و اپراتورهای گردشــگری مدیترانه )AKTOB( تاکید کرد که 
گزارش ویــژه ای در مورد ایــن موضوع بــه وزارت فرهنگ و 
گردشگری ارائه کرده اند.او گفت که خریداران اصلی خانه ها در 
آنتالیا روس ها، آلمانی ها و اوکراینی ها هستند که یک سیستم 
اجاره را در بین خود ایجاد کرده اند. با این حال، این سیستم در 
حال حاضر فاقد هرگونه نظارت یا کنترل است که منجر به اعمال 
غیررسمی می شود.او با ابراز خوش بینی نسبت به حل این مشکل 
از طریق اقدامات قانونی، گفت: »متن قانونی مناسبی همراه با 
وزارتخانه های ذی نفع تا اکتبر تهیه خواهد شد«.»کاوال اوغلو« 
افزود که مسائل مشابهی بر هتلداران در ایالات متحده و اسپانیا 
تأثیر گذاشــته و منجر به ایجاد محدودیت در فروش املاک و 
 مستغلات در مناطق خاص شده است؛ با این حال او معتقد است

 چنین اقداماتی در چارچوب قانون برای آنتالیا برای حفظ منافع 
صنعت گردشگری محلی ضروری است.

در همین حال او تأکید کرد که آنتالیا با هجوم قابل توجهی از 
گردشگران مواجه شده است و بیش از ۱۱ میلیون بازدید کننده 
به این منطقه وارد شده اند. او با ابراز اطمینان از پیشی گرفتن 
از هدف گردشگری سالانه ترکیه با درآمد ۵۶ میلیارد دلاری و 
۶۰ میلیون گردشگر، تصریح کرد: »برای رسیدن به این ارقام، 
آنتالیا نباید زیر ۱۵ میلیون گردشگر داشته باشد و طبق آخرین 

داده ها می توانیم به این مهم دست یابیم«.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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ماهیت سرمایه گذاری در بورس ایران را از بین نبرید
مریم لطفی      |   افزایش صندوق های سرمایه گذاری، عدم انتشار به موقع اخبار مهم در بازار سرمایه و عدم تحلیل پذیری بازار سرمایه باعث شده ماهیت 

سرمایه گذاری در بورس به خطر بیفتد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از افزایش ۲۰ درصدی مستمری خانواده های تحت پوشش کمیته امداد حضرت امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی از شهریور امسال خبر داد.
به نقل از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سید صولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پیرو دستور ریاست جمهوری و با تأمین اعتبار صورت گرفته از سوی سازمان 

برنامه و بودجه کشور، مستمری خانواده های تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی از شهریور امسال ۲۰ درصد افزایش می یابد.
وی با اشــاره به اینکه در ابتدای ســال ۲۰ درصد مســتمری افزایش یافته بود، اظهار کرد: با افزایش ۲۰ درصد فعلی مجموع مستمری مددجویان نسبت به سال ۱۴۰۱ جمعاً ۴۰ درصد 

افزایش خواهد یافت.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه برنامه های دولت مردمی برای تحقق عدالت اجتماعی در کشور دنبال می شود، گفت: خانوارهای تحت پوشش نهادهای حمایتی در اجرای 

طرح کالابرگ الکترونیکی نیز در اولویت بودند.

افزایش ۲۰درصدی 
مستمری مددجویان تحت 

پوشش کمیته امداد و 
بهزیستی

     معادله خودروی اقتصادی و »استاندارد«
ایرنا : عضو کمیســیون صنایــع و معادن مجلس 
شورای اســامی گفت: هرچند به استانداردهای 
۸۵گانه در خودروهــای تولید داخل رســیده و 
نمودار رو به رشدی داشته ایم، اما در قیاس با رشد 
جهانی کیفیت خــودرو با عقب ماندگــی روبه رو 
هســتیم. مصطفی طاهری در گفت وگویی درباره 
ایرادات خودروهای داخلی افزود: وقتی خودروی 
ما در رقابت با خودروهای خارجی باشد و بتوانیم 
خودروی تولید داخل را به خارجی ها بفروشــیم، 

موفق هستیم.
 وی ادامــه  داد: در زمینه کیفیــت تولید خودرو، 
هرچند به اســتانداردهای ۸۵گانه رسیده ایم، اما 
فقط به نسبت خودمان رشد کرده ایم و به نسبت 
رشــد جهانی در کیفیت خــودرو عقب ماندگی 
داریــم. طاهری تصریح  کــرد: تاکید بــر رعایت 
اســتانداردهای ۸۵گانه به حدی از سوی سازمان 
 اســتاندارد بالا رفته که اگر بخواهیــم همه این

 اســتانداردها را رعایت کنیم قیمت تمام شــده 
تولیدات بسیار بالا می رود.

 حجم صادرات نوشــت افزار کمتر از ۳ 
میلیون دلار است

وزیر صمت گفت: امروز حجم صادرات نوشــت 
افزار کمتر از ۳ میلیون دلار است؛ بنابراین باید 

بازارهای صادراتی خود را گسترش دهیم.
عباس علی آبادی در حاشیه بازدید از نمایشگاه 
نوشــت افزار ایرانی در مــورد وضعیت کیفیت 
نوشــت افزارهای تولید داخل، اظهار داشــت: 
باید شــاهد تحولات بنیادین در بحث نوشــت 
افزار باشــیم. هم اکنــون در دوره الکترونیک 
هستیم و باید زمینه های به کارگیری از ابزارهای 
الکترونیک را برای نوشــت افــزار مدرن فراهم 

کنیم.
این مقام مســئول تاکید کــرد: وضعیت تولید 
نوشت افزار در داخل کشــور ایده آل است زیرا 
در مقایسه با دنیا نه تنها تأمین کننده نیاز داخل 
هستیم بلکه می توانیم نیاز کشورهای هم جوار 

را هم تأمین کنیم.
وی در مورد صادرات نوشــت افزار گفت: امروز 
حجم صادرات نوشــت افزار کمتر از ۳ میلیون 
دلار اســت که با توجه به ظرفیت موجود باید 
بازارهای هدف صادرات را گسترش دهیم.وزیر 
صمت تاکید کرد: با توجه به پتانسیل های ملی 
می توانیم ۱۰ تا ۱۵ درصــد از بازار منطقه را در 

اختیار بگیریم. 

  ابــاغ نحوه ایفــای تعهــدات ارزی 
پتروشیمی، پالایشی و فرآورده های نفتی

سازمان توســعه تجارت ایران در بخشنامه ای 
نحــوه ایفــای تعهــدات ارزی محصــولات 
پتروشیمی، پالایشــی و فرآورده های نفتی را 

اباغ کرد.
 سازمان توســعه تجارت ایران در بخشنامه ای، 
نحوه ایفای تعهدات ارزی حاصــل از صادرات 
محصولات پتروشیمی پالایشی و فرآورده های 

نفتی را اباغ کرد.
در این بخشنامه آمده است: در راستای اجرای 
ماده )۸( آئین نامــه اجرایی تبصره )۶( بند )ج( 
ماده )۲( مکرر قانون مبــارزه با قاچاق کالا و ارز 
به پیوست فهرست صادرکنندگان و محصولات 
پتروشیمی پالایشی و فرآورده های نفتی به شرح 

توضیحات زیر ایفاد می گردد:
۱. شناسه ملی ۵۱۹ واحد تولیدی پتروشیمی که 
بازگشت ارز حاصل از صادرات آنان مشمول بند 
)۲( ذیل ماده )۸( آئین نامه اجرایی )بازگشت ارز 
حاصل از صادرات به میزان ۹۰ درصد تعهدات 
ارزی صادراتی به یک یــا ترکیبی از روش های 
منــدرج در بند )۱۳( مــاده )۱( آئین نامه فوق 
الاشاره با سررســید ۴ ماه از تاریخ صدور پروانه 
صادراتی( است.۲. ۱۰ صادر کننده محصولات 
پالایشی که بازگشت ارز حاصل از صادرات آنان 
مشمول بند )۱( ذیل ماده )۸( آئین نامه اجرایی 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات به میزان ۱۰۰ 
درصد تعهــدات ارزی صادراتی صرفاً به صورت 
فروش حواله ارزی در سامانه نیما در بازه زمانی 
۸۰ روز پس از صدور پروانه صادراتی است.۳. ۵۵ 
صادر کننده محصولات پتروشیمی که بازگشت 
ارز حاصل از صادرات آنان مشمول بند )۱( ذیل 
ماده )۸( آئین نامه اجرایی بازگشت ارز حاصل 
از صادرات به میزان ۱۰۰ درصد تعهدات ارزی 
صادراتی صرفاً به صورت فروش حواله ارزی در 
سامانه نیما در بازه زمانی ۸۰ روز پس از صدور 

پروانه صادراتی( است.
۴. کد تعرفه های ۱۱۵ قلم کالای پتروشــیمی 
که به اســتثنای واحدهای تولیدی پتروشیمی 
موضوع بند اول این مکاتبه کلیه صادر کنندگان 
این اقام ملزم به بازگشت ارز حاصل از صادرات 
این کالاها به میزان ۱۰۰ درصد تعهدات ارزی 
صادراتی صرفاً به صورت فروش حواله ارزی در 
سامانه نیما در بازه زمانی ۸۰ روز پس از صدور 

پروانه صادراتی هستند. 
خواهشمند اســت دســتور فرمائید مراتب به 
 نحــو مقتضی بــه ذینفعــان اســتان اطاع

 رسانی نمائید.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 بازار سرمایه یکی از بازارهایی است که مختص نگاه سفته بازی یا نوسان 
گیری اســت و در تمام دنیا این بازار را به عنوان بازاری سفته بازانه و نوسان 
گیرانه می شناســند، در ایران عاوه بر بعد نوســان گیری در بازار سهام بعد 
سرمایه گذاری و نگاه بلند مدت هم در این بازار وجود داشته و برخی افراد از 

دیرباز تاکنون با این دو نگاه در بازار سهام، سرمایه گذاری کرده اند.
مســئولان بازار سرمایه بعد از ریزش های سنگین شاخص در سال ۹۹ بر 
این باورند که سهامدار خرد نباید قدرت تعیین کننده ای در بازار داشته باشد؛ 
به همین دلیل سیاست هایی را اعمال کرده اند تا سهامداران خرد رفته رفته از 

بازار خارج و جایشان را به صندوق های سرمایه گذاری بدهند.
این شرایط می تواند اثرات منفی در بازار داشته باشد، از جمله آنکه این نگاه 
باعث می شــود طی چند سال آینده فعالان خرد بازار سرمایه دیگر اعتمادی 
به این بازار نداشته و به فکر بازار جایگزین باشند، فعالان خرد تا به امروز به 
این بهانه که بازار سهام بازار قابل تحلیل و بررسی بوده و می توان سهام را از 
نظر بنیادی و تکنیکال مورد بررســی قرار داد وارد این بازار شده اند و برخی 
از این فعالان نیز ســودهای خوبی را به جیب زده اند و هنوز از این بازار دل 

نبریده اند و منتظر یک روند صعودی در بازار سهام هستند.

  نگاهی به گذشته
پــس از جهش بــازار در ســال های ۹۸ و ۹۹ و ورود عموم جامعه بدون 
دانش مالی به بازار سرمایه و صرفاً ورود از روی هیجان و ترس از جاماندن از 
سودهای نجومی که مصادف شد با ریزش های سنگین بازار و به تبع متضرر 
شدن جمع کثیری از سهامداران، مسئولان سازمان بورس به این فکر افتادند 
که بهترین راه برای ســرمایه گذاری در بورس سرمایه گذاری غیر مستقیم 
اســت. متولیان بازار سرمایه بدون آسیب شناسی اتفاقات سال های ۹۸و ۹۹ 
صرفاً با بهانه عدم دانش مالی سرمایه گذاران بر روی اتفاقاتی که بیشتر شبیه 
کاهبرداری مالی بود ســرپوش گذاشته و از آن تاریخ اقدام به تشویق مردم 
به سرمایه گذاری غیر مستقیم در بورس کردند این در حالی است که درصد 
زیادی از مالباختگان ســال ۹۹ که بدون دانش و صرفاً از روی هیجان وارد 
بازار شده بودند هم اکنون دیگر در بازار فعالیتی نداشته و عطای این بازار را 

به لقایش بخشیدند.سازمان بورس با این دلیل که توسعه صندوق های سرمایه 
گذاری می تواند ریســک بازار و ضرر به فعالان خرد بازار سهام را کمتر کند، 
این صندوق ها را توســعه داده است و این اقدام به درستی انجام گرفته است 
اما نکته اینجاســت که توســعه بیش از حد این صندوق ها می تواند خود به 
معضلی برای بازار سهام تبدیل شده و اصل ماهیت بورس را زیر سوال ببرد.

برخی از بورس های دنیــا برای فعالان خرد و حقیقی گواهینامه خرید و 
فروش سهام صادر کرده و فعالیت خرد را به شدت رسمی کرده اند و این نوع 
افراد نیز می توانند در بازار سهام به سبدگردانی مشغول شوند، این نوع نگاه نیز 
می تواند برای بورس ایران و رسمیت بخشیدن به فعالیت های آن راهگشا باشد.

  ریزش بورس با خبری که برخی از آن خبر داشتند
رانت خبری در بازار ســرمایه ایران از مهمترین معضات در بازار ســهام 
بوده و بررســی ها نشــان می دهد این معضل تاکنون ادامه دارد، رانت و عدم 
شــفافیت در بازار ســرمایه ماهیت بورس را زیر سوال برده و آن را به بازاری 
با زد و بندهای مختلف تبدیل می کند، رسمیت بخشیدن به سامانه کدال و 
نشر اطاعات شرکت ها تنها زمانی اتفاق می افتد که رانت خبری کاً از بین 
رفته و منشأ همه اطاعات در سامانه کدال باشد. یکی از خبرهایی که باعث 
ناامیدی تحلیلگران بازار سرمایه در ۶ ماه اخیر شد، نرخ خوراک پتروشیمی 
بوده، بررسی ها نشان می دهد برخی از تغییر نرخ خوراک خبر داشته و زودتر 
از بقیه ســهام را خالی کردند، این موضوع اگر ادامه دار باشد و در زمان های 
دیگری نیز اتفاق بیفتد باعث ناامیدی ســهامداران می شود و سازمان بورس 

باید نسبت به این موضوع و درز اطاعات بسیار سختگیر باشد.

  خطر افزایش قارچ گونه صندوق های سرمایه گذاری
عمده کسانی که امروز در بازار فعال هستند عموماً با حداقل های ادبیات 
بازار آشــنایند و از سوی دیگر درد و سختی ســال ۹۹ را چشیده اند؛ با این 
وجود در سال های اخیر بازار سرمایه دستخوش تغییراتی شده است تغییراتی 
همچون سهولت اعطای مجوز کارگزاری ها، سبدگردان ها و بالاخره گسترش 

صندوق های سرمایه گذاری.

حدود چهار ماه از صدور آخرین مجوز افزایش قیمت برای خودروسازان بزرگ کشور 
می گذرد اما به نظر می رسد شورای رقابت قصد دارد برای بار دوم در سال جاری مجوز 
افزایش قیمت کارخانه ای خودروها را صادر کند. طبق آنچه مدیر روابط عمومی شورای 
رقابت اعام کرده، جلسات شورای رقابت برای بررسی قیمت خودرو هر هفته برگزار 

می شود و به زودی قیمت های جدید خودرو ها اعام خواهد شد.
این گفته سپهر دادجوی توکلی در حالی است که وی همین چند روز پیش گفته 
بود هنوز هیچ نامه و لیست قیمتی از سوی سازمان حمایت به این بخش ارسال نشده 
است. وی همچنین تاکید کرده بود قیمت گذاری فصلی خودرو در دستور کار شورای 
رقابت نیست. حالا اما طبق گفته های وی، بررسی قیمت خودرو در روند کار کارشناسی 
قرار دارد و به زودی قیمت های جدید اعام می شــود. »دنیای اقتصاد« چندی پیش 
در گزارشــی پیش بینی کرده که با توجه به درخواست خودروسازان و چالش کمبود 
نقدینگی آنها برای جهش تولید، قیمت کارخانه ای خودروها رســما بالا خواهد رفت. 
روال کار به این شــکل است که سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با 
دریافت اســناد و مدارک مالی خودروســازان، آنالیز قیمتی خود را به شورای رقابت 
اعام می کند و این شورا تصمیم نهایی را درباره افزایش قیمت و میزان آن می گیرد.

حالا نیز گویا خودروسازان درخواست خود را به همراه اسناد و مدارک لازم به سازمان 
حمایت مصرف کنندگان ارائه داده اند و این سازمان موضوع را به اطاع شورای رقابت 
رســانده است. بنابراین با ارسال آنالیز قیمتی سازمان حمایت به شورای رقابت، این 
شورا دستورالعمل جدید خود درباره قیمت کارخانه های خودروها را اعام خواهد کرد.

این بدان معناســت که افزایش قیمت کارخانه ای خودروها در دستور کار سازمان 

حمایت و شورای رقابت قرار دارد و اگر مانع خاصی پیش روی آن نباشد، در آینده ای 
نه چندان دور اجرایی خواهد شــد. اگر این اتفاق رخ بدهد، برای دومین بار در سال 
جاری قیمت کارخانه ای خودروها بالا خواهد رفت، هرچند هنوز مشخص نیست میزان 
آن چقدر خواهد بود. اوایل امسال، قیمت کارخانه ای خودروها پس از یک دوره فریز 
۱۵ماهه بین ۱۰ تا ۴۹درصد بالا رفت. این در حالی اســت که بعید به نظر می رســد 
در دور دوم، چنین ارقامی برای رشد قیمت کارخانه ای خودروها در نظر گرفته شود. 
به هر حال شــعار امسال »مهار تورم« تعیین شده و با توجه به تاکید دولت و مجلس 
شــورای اسامی بر تحقق آن، شورای رقابت احتمالا رقم پایین تری را نسبت به دور 

نخست افزایش قیمت در سال جاری لحاظ خواهد کرد.
نکته دیگر اینجاست که در صورت افزایش قیمت کارخانه ای خودروها در روزهای 
باقیمانده از شهریور، عما سیاست قیمت گذاری فصلی )حداقل برای نیمسال نخست( 
اجرایی خواهد شد، زیرا قیمت یک بار در بهار افزایش یافته است. طی ماه های اخیر، 
تولید ماهانه خودروسازان روندی کاهشی داشته که یکی از دلایل آن احتمالا کمبود 
نقدینگی است. خودروسازان می گویند برای تحقق برنامه تولید امسال )۷/ ۱میلیون 
دستگاه( سیاستگذار باید اقدامات لازم را در راستای اصاح قیمت خودرو انجام دهد.

افزایش قیمت خودرو قطعی است؟

در این سال ها شاهد اعطای مدل های مختلف صندوق های سرمایه گذاری 
در بازار بودیــم از صندوق های درآمد ثابت گرفته تا صندوق های اهرمی و 
معامله در سهام و غیره که باید اثرات اعطای سهل الوصول این مجوزها را 

مورد بررسی قرار داد.
جواد فاحیان کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازاری که بیش از ۷۰ 
درصد بنگاه های آن را مستقیم و یا غیر مستقیم شرکت های دولتی به خود 
اختصاص داده اند، سهامدار خرد نقش بسیار کمرنگی را در بازار دارد، گفت: 
بررسی فروش های سال ۹۹ و مورد آخر آن ۱۷ اردیبهشت سال جاری قطعاً 
واقعیت های دیگری را نشان خواهد داد همان طوری که همین شرکت های 
خصولتی در سال های ۹۸،۹۹ باعث سوپر حباب بازار و فروش سهام در بازار 
شدند همین شرکت ها بازیگری اصلی بازار را در اختیار دارند ولی سازمان 
بورس به عنوان نهاد ناظر بر بازار این روزها به جای آنکه وظیفه نظارتی خود 
را بر رفتار بزرگان بازار تقویت کند در حال اعطای مجوزهای بی حساب کتاب 
به صندوق ها است. باید اشاره کرد برای کسانی که دانش کافی در بازارهای 
مالی ندارند قطعاً صندوق ها و سبدگردان های مجاز بهترین گزینه هستند.

فاحیان افزود: ناگفته نماند این صندوق ها روز به روز فربه تر شده و بنابر 
نزدیکی به ارگان های بازار سرمایه، اطاعات خاصی را هم در اختیار دارند. 
بنابراین رقابت این صندوق ها با فعالان خرد حال حاضر در بازار عادلانه نیست، 
صندوق های سرمایه گذاری با توجه به تبلیغاتی که این روزها صورت می گیرد 
منابع بســیاری را جذب کردند و از سوی دیگر رانتی مثل عرضه های اولیه 
که سازمان در اختیار آن ها قرار داده در یک رقابت نابرابر با سهامدارانی که 

بر اساس دانش خود فعالیت می کنند قرار گرفته اند.
این کارشــناس بازار ســرمایه تصریح کرد: روند صــدور صندوق های 
ســرمایه گذاری بازار را تبدیل به جنگلی کرده است که عمده حیوانات آن 
شیر هستند و مابقی حیوانات توسط این شیرها در حال دریده شدن هستند 

و با انقراض مابقی حیوانات مرگ ومیر به سراغ شیرها خواهد آمد.

  فعالیت با تحلیل شخصی دیگر در بورس جواب نمی دهد؟
افزایش صدور مجوزها برای تشکیل صندوق های سرمایه گذاری منجر به 
عدم تحلیل پذیری بازار سرمایه با دخالت های متعدد دولت خواهد شد که 
مسئله بسیار خطرناکی است زیرا هرکس از رانت اطاعاتی بیشتر برخوردار 

باشد می تواند کسب سود بالاتری داشته باشد.
علی فراقی کارشناس بازار سرمایه در این باره به مهر گفت: موردی که 
شــاید هر چند ماه به آن برخورد می کنیم به چالش کشیده شدن تحلیل 
پذیری یا عدم تحلیل پذیری بازار ســرمایه یا حتی دیگر بازارهای اقتصاد 
کشور است و خصوصاً با پررنگ تر شدن ریسک های سیستماتیک در برخی 
مواقع باعث دامن زدن به این اتفاق می شود.فراقی افزود: شاید نزدیک ترین 
این اتفاق برای درک بهتر این حس اتفاقات اردیبهشــت ماه بازار ســرمایه 
باشد که به راحتی بیش از سه ماه بازار سرمایه را درگیر خود کرد و شاید 
حتی بسیاری از تحلیلگران با دیدگاه تکنیکی به بازار این اتفاق را ناگزیر و 
ذات حرکتی بازار می دانســتند ولی چرخش یکباره و عدم وجود انتشار به 
موقع اطاعات تأثیرگذار نکته ای فراتر از تحلیل بوده و این دست از اتفاقات 
عدم احساس امنیت سرمایه گذاری و دیدگاه مثبت سرمایه گذاری را ناشی 
می شود که صرفاً به دنبال اصطاحاً سفته بازی نیست و به دنبال ایجاد یک 
سرمایه گذاری مناسب است که صرفاً فقط این ناامنی فرار این پول با ارزش 
را ناشــی می شود.این کارشناس بازار سرمایه اضافه کرد: با توجه به نکته و 
مورد گفته شــده قبلی می توان به این نتیجه رســید که یکی از مهم ترین 
موارد مهم در راستای تحلیل پذیری یک بازار )خصوصاً بازار سرمایه( رعایت 
شفافیت است و حتی اگر زمانی ما با خبری ساده و پیش پا افتاده هم طرف 
باشــیم ولی عدم شفافیت در این مورد رعایت نشود می تواند به راحتی هم 
در راستای عدم اطمینان قدم بردارد و افراد را )چه تازه واردان و چه افراد 
فعــال قدیمی آن بازار( با دیدگاه عدم تحلیل پذیری و در نهایت خروج از 
آن بازار یا عدم فعالیت چند ماهه از آن منجر شود که عماً در نهایت یکی 
از اصلی ترین ابزارهای شادابی آن بازار سلب خواهد شد. در قسمت بعدی 
بازار به غیر از شــفافیت و انتشــار به موقع اخبار عدم وجود رانت است که 
شــاید خیلی از افراد آن را در دیگر بازارهــا به دلیل وجود چند نرخی ها 
مدنظر داشته باشند ولی مهم ترین رانتی که می تواند در هر اقتصادی شکل 
بگیرد و شاید مهم ترین و کاربردی ترین آن می تواند باشد رانت خبری است 

که در هر بازاری به راحتی این امکان را می دهد.

مسئولان بازار سرمایه 
بعد از ریزش های سنگین 

شاخص در سال ۹۹ بر 
این باورند که سهامدار 

خرد نباید قدرت تعیین 
کننده ای در بازار داشته 

باشد؛ به همین دلیل 
سیاست هایی را اعمال 
کرده اند تا سهامداران 
خرد رفته رفته از بازار 
خارج و جایشان را به 
صندوق های سرمایه 

گذاری بدهند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/06/22
شماره : 1485

در راستای بسترسازی و برنامه ریزی نهادهای دولتی و بخش خصوصی برای تشکیل 
بورس بین المللی مناطق آزاد، فراخوان تأسیس بورس بین الملل با تملک اکثریت سهام 
توسط اشخاص خارجی، توسط دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری- صنعتی و 
ویژه اقتصادی، منتشر شد تا تشکیل این بازار جدید، یک گام دیگر به جلو حرکت کند.

در اطاعیه منتشر شده، از تمامی متقاضیان اعم از بورس ها، نهادهای بازار سرمایه، 
شــرکت های تأمین سرمایه و نهادهای مالی برای حضور در هیأت مؤسس پنجمین 

بورس کشور با سرمایه اولیه ۳۰ میلیون یورو، دعوت به عمل آمده است.
متقاضیان مشارکت در هیأت مؤسس باید منابع درآمد ارزی با منشأ خارجی داشته 

باشند و صرفاً از همین محل نسبت به تأمین سهم آورده خود اقدام کنند.
براســاس برنامه ریزی های صورت گرفته و مصوبات اولیه تشکیل پنجمین بورس 
ایران، ترکیب سهامداران این نهاد باید به گونه ای باشد که اکثریت سهام به اشخاص 
خارجی تعلق گیرد و همچنین تملک اکثریت سهام توسط اشخاص خارجی با افزایش 
سرمایه از محل سلب حق تقدم و واگذاری آن به اشخاص خارجی که به تصویب مجمع 

فوق العاده سهامداران بورس بین المللی خواهد رسید، صورت پذیرد.
لذا ضروری اســت متقاضیان واجد شرایط درخواست مکتوب خود مبنی بر اعام 
آمادگی رســمی و مشــارکت به عنوان مؤسس را در بازه زمانی ۱۱ تا ۲۹ شهریورماه 
۱۴۰۲ به معاونت اقتصادی دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری- صنعتی و ویژه 

اقتصادی ارسال کنند.
ایده شکل گیری بورس بین الملل در سال های گذشته مطرح شده بود، اما اقدامات 
لازم برای تشــکیل این نهاد مهم در بازار سرمایه ایران هر بار به تعویق می افتاد.این 
موضوع به دلیل بروز مشکاتی مانند محدودیت تبادلات ارزی، سیستم بانکی و ورود 
و خروج ســرمایه به ایران رخ داد. همچنین برخی بستر های قانونی، قضایی، توسعه 
قراردادها، هماهنگی نهادها و تعیین تکلیف حدود فعالیت های این بازار در ساختارهای 

داخلی کشور مورد نیاز بود.
به گفته کارشناســان، تشکیل چنین بورســی می تواند گام مهمی در بین المللی 
شــدن بازار سرمایه ایران باشد؛ همچنین این موضوع می تواند یکسان سازی مقررات 
و استانداردها و پذیرش همزمان اوراق بهادار و کالا را به همراه داشته باشد. از سوی 
دیگر تأسیس بورس بین الملل به افزایش سطح استانداردها و رویدادهای اجرایی کمک 
می کند و باعث می شود بازار سرمایه ایران فعال تر، منصفانه تر و شفاف تر از قبل شود. 
همچنین می تواند سطوح رقابتی را ارتقا دهد و میان بورس ها رقابت سازنده ایجاد کند.

با شروع دوره مدیریت ریاســت جدید سازمان بورس، به سرانجام رساندن پروژه 
بورس بین الملل به عنوان یکی از اولویت های ســازمان بورس و اوراق بهادار در حوزه 
بین الملل قرار گرفت و با دستور سازمان بورس، ارکان بازار سرمایه موظف شدند در 
خصوص جست و جو و مذاکره با سهامداران معتبر خارجی بالقوه برای سهامداری در 
بورس بین الملل همکاری کنند. در همین راستا نیز مذاکراتی با چند بورس اروپایی، 

آسیایی و شرکت ها و نهادهای بین المللی انجام شد.
تشــکیل این هســته مهم معاماتی برای بازار ســرمایه ایران می تواند در بحث 
قیمت گــذاری کالاها نیز مؤثر باشــد و در صورت توســعه اصولی ایــن بازار، بحث 
قیمت گــذاری کالاهای داخلی با فرمول های محاســباتی خارجــی، تا حدود زیادی 

مرتفع خواهد شد.

نهادهای مالی برای تشکیل بورس بین المللی مناطق آزاد با منشأ ارز خارجی، فراخوانده شدند



بورس و بانک 
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رشد دپوی » خودرو« در میانه تابستان

رضا مظفری  |   اگر چه در مردادماه تیراژ ماهانه خودرو روند نزولی داشته، با این حال رشد تولید تجمعی تا پایان دومین ماه از تابستان، 
خودرو را پیشران تولید صنعتی کرده است. بر این اساس گزارش مردادماه پژوهشکده پولی و بانکی در مورد شرکت های بورسی 

نشان می دهد که صنعت خودرو در این ماه یکی از پیشران های صنایع بورسی بوده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

مدیرعاملشرکتعمرانشهرهایجدیدگفت:۱۴هزارو۵۰۰تقاضابرایطرحواگذاریزمیندرحالبررسیاستوزمینهایباارزشبیشازیکمیلیاردتومانبهمتقاضیانواگذارمیشود.
بهنقلازوزارتراهوشهرسازی،علیرضاجعفریمدیرعاملشرکتعمرانشهرهایجدیدبااشارهبهواگذاریزمینبهخانوارهایدارایسهفرزندوبیشتر،گفت:بسیاریازمتقاضیانجوانی
جمعیت،ساکنکلانشهرهایاصلیهستندوظرفیتهایموجوددرشهرهایجدیددرمناطقیکهزمینوجوددارددراختیاراجرایاینطرحقرارمیگیرد.مدیرعاملشرکتعمرانشهرهایجدید
درادامهتصریحکرد:هماکنوندرشهرهایجدیدبرایاجرایقانونجوانیجمعیت،۱۴هزار۵۰۰تقاضاثبتشدهکهتقاضاهایمؤثردردستبررسیقرارداردوظرفیتسازیبرایاین۱۴هزارو
۵۰۰نفردردستورکاراست.درصددیمتاتعهدخودرادراینبخشانجامبدهیم.اینمقاممسئولتاکیدکرد:شرکتعمرانشهرهایجدیددرتلاشاستامسالظرفیتهایجدیدیرابرایتأمین
زمیندراجرایطرحجوانیجمعیتفراهمکندوالبتهدربخشیازشهرهایجدیدبهدلیلتقاضایبالامحدودیتزمینوجودداردکهباهماهنگیباقرارگاهنهضتملیمسکن،ستادوزارتخانهو

استانهاییکهکمبودزمیندارندمقررشدتادرمناطقیکهبهعنوانظرفیتجوانیجمعیتپیشبینیشدهاستواگذاریزمینانجامشودکهالبتهکمیزمانبرخواهدبود.

واگذاری زمین با ارزش 
بیش از یک میلیارد تومان 
در قانون جوانی جمعیت

   نحــوه ایفای تعهــدات ارزی محصولات 
پتروشیمی، پالایشــی و فرآورده های نفتی 

اعلام شد
سازمانتوســعهتجارتایراندربخشنامهاینحوه
ایفایتعهداتارزیمحصولاتپتروشیمی،پالایشی

وفرآوردههاینفتیرااعلامکرد.
صالحعسگری،سرپرستمعاونتخدماتتجاری
سازمانتوســعهتجارتطینامهایبهسازمانهای
صنعت،معدنوتجارتاستانهایمازندران،مرکزی،
هرمزگان،همدانویزدبااشــارهبهماده)۸(آئین
نامهاجراییتبصره)۶(بند)ح(ماده)۲(مکررقانون
مبارزهباقاچاقکالاوارز،فهرستصادرکنندگانو
محصولاتپتروشیمی،پالایشیوفرآوردههاینفتی
ونحوهنحوهایفایتعهداتارزیآنهارااعلامکرده
است.برایناساسشناسهملی۵۱۹واحدتولیدی
پتروشیمیکهبازگشتارزحاصلازصادراتآنها
بهمیزان۹۰درصدتعهــداتارزیصادراتیبهیک
یاترکیبــیازروشهایمندرجدربنــد)۱۳(ماده
)۱(آئیننامهباسررسید۴ماهازتاریخصدورپروانه
صادراتیاست،۱۰صادرکنندهمحصولاتپالایشی
کهبازگشــتارزحاصلازصادراتآنهابهمیزان
۱۰۰درصدتعهداتارزیصادراتیصرفابهصورت
فروشحوالهارزیدرسامانهنیمادربازهزمانی۸۰
روزپسازصدورپروانهصادراتیاســت،۵۵صادر
کنندهمحصولاتپتروشیمیکهبازگشتارزحاصل
ازصادراتآنهابهمیزان۱۰۰درصدتعهداتارزی
صادراتیصرفابهصورتفروشحوالهارزیدرسامانه
نیمادربازهزمانی۸۰روزپسازصدورپروانهصادراتی
استوکدتعرفههای۱۱۵قلمکالایپتروشیمیکه
بهاستثنایواحدهایتولیدیپتروشیمیموضوعبند
اولاینمکاتبهکلیهصادرکنندگانایناقلامملزمبه
بازگشــتارزحاصلازصادراتاینکالاهابهمیزان
۱۰۰درصدتعهداتارزیصادراتیصرفابهصورت
فروشحوالهارزیدرسامانهنیمادربازهزمانی۸۰روز
پسازصدورپروانهصادراتیهستند،اعلامشدهاست.
فهرستتعرفههایمشمولبازگشت۱۰۰درصدارز
حاصلازصادراتدرسامانهنیمادربازهزمانی۸۰روز
پسازصدورپروانهصادراتینیزدراینجاقابلمشاهده
است.گفتنیاستپیشترســازمانتوسعهتجارت
تاکیدکردهبودکهکلیهصادرکنندگانمحصولات
پتروشیمی،پالایشی،فولادی،فلزاتاساسیرنگین
وفرآوردههاینفتیمکلــفبهعرض۱۰۰درصدی
ارزحاصلازصادراتخوددر"سامانهنیما"طی۸۰
روزپسازصدورپروانهصادراتیشدهاند.اینقاعده
ازتاریخابلاغآئیننامهاجراییتبصره۶،یعنیمیانه
آذرماهسالقبلبرایصادراتمحصولاتیادشده
اعمالشدهاست.دراصلبراساسمصوبششمین
نشستکارگروهبازگشتارزحاصلازصادرات،مهلت
ایفایتعهداتارزیحاصلازصادراتاینمحصولات
ازدهمفروردینامسالازچهارماهبه۸۰روزکاهش
یافتهاست.ازبهارسال۱۳۹۷وهمزمانباازسرگیری
تحریمهایآمریکا،دولتاعلامکردکهبرایتامین
نیازهایارزی،صادرکنندگانموظفهســتندکه
ارزحاصلازصــادراتخــودرادرچارچوبچند
روشمشخصبهکشــوربازگردانند.برایناساس
صادرکنندگانبرایاستفادهازتسهیلاتصادراتیو
البتهجلوگیریازجرایماقتصادی،بایدارزخودرادر

قالبتعهدارزیبهکشوربازگردانند.

 می توان گفت خودروسازان 
در این ماه نسبت به ماه های 

گذشته تولید کمتری 
داشته اند، اما از همین 
میزان هم محصولات 
بیشتری را راهی انبار 

کرده اند. به نظر می رسد 
دلیل این موضوع امید 

خودروسازان به رشد قیمت 
خودرو طی ماه های پیش رو 
باشد. اخبار منتشره حاکی 

از آن است که مذاکراتی 
برای رشد قیمت خودرو یا 
به تعبیری »واقعی سازی« 

آن در جریان است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/06/22
شماره : 1485

طبقاینگزارش،تولیدخودرووقطعاتدرمردادماهنســبتبهمدتمشــابهسالگذشته۲۵/۹درصدرشدداشتهاستاما
رشدآننسبتبهتیرماهکمترشدهاست.بازویپژوهشیبانکمرکزیدرگزارشچهارمینماهازسالاعلامکردهبودکهرشد
ســالانهدراینماه۲۶/۶درصداســت.درحالیکهگزارشمردادماهپژوهشکدهپولیوبانکیازرشدسالانهتولیدخودرووقطعه
خبرمیدهد،طبقآمارواطلاعات،وزارتصمتودیگرنهادهامانندشــامخکهازســویاتاقبازرگانیایراننشــرپیدامیکند،
تولیداینصنعتدرمردادباکاهشمواجهبودهاست.امااینموضوعنمیتواندتناقضیبارشدسالانهایکهبازویپژوهشیبانک
مرکزیگزارشمیدهدداشــتهباشد.برایروشنشدناینموضوعنگاهیبهآمارهایتولیدخودروداشتهباشیم.طبقآمارنامه
تجمعیمردادماهکهتوســطوزارتصمتمنتشرمیشود،خودروســازانداخلیومونتاژیدرماهمیانیتابستان،۹۴هزارو۳۲

دستگاهخودروتولیدکردهاند.
اینرقمگرچهازتیراژ۸۲هزارو۲۷۰دستگاهیمردادماهسالگذشتهبیشتراست،اماروندنزولینسبتبهتیروخردادرانشان
میدهد.طبقآماروزارتصمت،درخردادماهامسال۱۲۷هزارو۷۹۸دستگاهودرتیرماه۱۱۴هزارو۸۹۵دستگاهخودروتولید
شدهاستکههردویاینمواردبهوضوحبیشترازتولیدمردادماهبودهاست.بنابراینباوجودروندنزولیتولیدخودروکهازخرداد
امسالآغازشده،امااگرتنهامردادرابهمدتمشابهسالگذشتهبسنجیمشاهدرشدخواهیمبود.موضوعیکهبازویپژوهشی
بانکمرکزینیزبرآنتکیهکردهومیگویدباتداومرشدبالای۲۰درصدیصنعتخودرووقطعه،خودروسازیدرکنارصنعت
محصولاتشیمیاییومحصولاتداروییازاصلیترینعواملرشدبالایتولیدصنعتیشرکتهایبورسیدرمردادماهبودهاست.
اماکاهشتولیدخودرووقطعهدرمردادماهدرشرایطیرخدادهکهدراردیبهشتماهمرحلهدومفروشیکپارچهخودرونیز
عملیاتیشد.برآوردهانشانمیدهداحتمالادردومرحلهفروشیکپارچهخودرو،حدودسهمیلیوننفربرایخریدخودروثبتنام
کردند؛بنابراینتعهداتزیادیبرایخودروســازانایجادشدهکهبایددرموعدمقررتحویلهاصورتبگیرد.بااینوجودروندسه
ماهاخیرخودروســازانایننگرانیراایجادمیکندکهمشــکلتعهداتمعوقباردیگربرایخودروســازانتبدیلبهیکچالش
عمیقشــود.همچنینوزارتصمتاعلامکردههدفتولیدخودرودرســالجارییکمیلیونو۷۰۰هزاردســتگاهاست.امابه
نظرمیرسدخودروسازاننتوانندتولیداینمیزانازخودرودرسال۱۴۰۲رااجراییکنند.درسالگذشتهنیزبرنامهصمتیها
برایتولیدخودروطیسال۱۴۰۱محققنشد.طبقبرنامهریزیاینوزارتخانه،قراربوددرسالگذشتهیکمیلیونو۶۰۰هزار
دســتگاهخودروبهتولیدبرســدکهتنهایکمیلیونو۳۵۰هزاردستگاهآنعملیاتیشد.بنابراینکسری۲۵۰هزاردستگاهیدر

برنامهموردنظررخدادهاست.
دربخشهایدیگریازاینگزارشنیزبهمیزانانبارمحصولخودروســازانوهمچنینقیمت
محصولاتآنهاپرداختهاست.دربخشینیززیاندهیاینصنعتزیرذرهبینبازویپژوهشیبانک
مرکزیقرارگرفتهاست.نکتهجالبدرموردگزارشاینمرکزایناستکهگزارشیکهپژوهشکده
پولیوبانکیدرتیرماهمنتشرکردبااشتباهاتیهمراهبود؛بهطوریکهتولیدصنعتخودرووقطعه
رادرماهابتداییتابســتاننسبتبهمدتمشابهسالقبلمنفی۷/۷درصداعلامکردهبود.امااین
نهاددرگزارشاخیرخوداینرقمرااصلاحکردهکهنشانمیدهددراینمدتزمانیتولیددراین

صنعت۲۶/۶درصدرشدداشتهاست.

   انبار خودروسازان شلوغ تر می شود
همانطورکهاشارهشدپژوهشکدهپولیوبانکیدرگزارشمردادماهخودبخشیرانیزبهموضوع
موجودیمحصولدرانبارصنایعبورســیاختصاصدادهاســت.طبقگزارشمنتشرشــدهتوسط
پژوهشــکدهپولیوبانکی،خودروسازیوقطعهســازیکشوردرکنارکاهشرشدتولید،باافزایش
دپویخودرونیزمواجهبودهاند.برایناساسطبقگزارشمنتشره،موجودیانبارخودروسازاندر
مردادبالغبر۲۷/۷درصدرشــدکردهاست.همچنیندرسهماههمنتهیبهمردادامسالموجودی
انبارخودروســازان۸/۹درصدرشدرانشــانمیدهد.ایندرحالیاستکهدربازهزمانییکساله
منتهیبهمرداد۱۴۰۲،موجودیانبارخودروسازانرشدمنفیحدود۰/۷درصدیراثبتکردهاست.
رشددپویخودرودرحالیاتفاقافتادهکهصنایعبورسیبهصورتمیانگیندراینماهبارشدمنفی
محصولدرانبارمواجهبودهاندوفقطصنایعخودرووقطعات،کانیهایغیرفلزیوصنایعدارویی
افزایشدرموجودیانبارداشتهاند.بنابراینمیتوانگفتخودروسازاندراینماهنسبتبهماههای
گذشتهتولیدکمتریداشتهاند،اماازهمینمیزانهممحصولاتبیشتریراراهیانبارکردهاند.به
نظرمیرســددلیلاینموضوعامیدخودروسازانبهرشدقیمتخودروطیماههایپیشروباشد.
اخبارمنتشرهحاکیازآناستکهمذاکراتیبرایرشدقیمتخودرویابهتعبیری»واقعیسازی«
آندرجریاناســت.احتمالاخودروســازانسعیمیکنندتاآنزمانعرضهخودراکاهشدهندبه
اینامیدکهبتوانندتولیداتخودرابابهایبیشتریبهفروشبرسانند؛بااینحالگویاشورایرقابت
چندانبااینموضوعموافقنیست،چراکهایننهادچندروزپیشاعلامکردکهقرارنیستهرسه
ماهیکبارقیمتخودروافزایشپیداکند.احتمالدیگریکهمیتواندراینراستامطرحکرداین
استکهخودروسازانباردیگرروبهتولیدمحصولاتناقصآوردهباشندواینمسالهدپویخودرو
رادراینشــرکتهاافزایشدادهباشــد.طبقآخرینآمارکهدرمردادماهمنتشرشدمجموعبدهی
سازندگانخودروبهقطعهسازانبه۶۰هزارمیلیاردتومانرسیدهاست.همینموضوعمیتوانددلیلی
باشدبرایاینکهقطعهسازانقطعاتموردنیازخودروسازانرابهموقعتحویلندهندیاحتیباتوجه
بهکمبودنقدینگیحاصلازعدمدریافتمطالبات،تواناییتامینبهموقعقطعاترانداشتهباشند.
بنابراینایناحتمالقوتمیگیردکهبخشقابلتوجهیازخودروهاییکهراهیانبارخودروسازان
شــدهاند،ناقصبودهباشند.دراینصورتمیتوانادعاکردعلاوهبرخطر»مطالباتمعوق«،اینبار
خودروســازانیکمشــکلحلشدهدیگرراازسرمیگیرندوپسازاینبامشکل»تولیدخودروی
ناقص«دستوپنجهنرمخواهندکرد.خودروسازانتااواسطسالگذشتههمگرفتارماجرایخودروهای

ناقصبودندوباوجوداینمحصولات،موجودیانبارشانمعمولابالامیرفت.
خودروســازانمدعیبودندبخشــیازمحصولاتشــانرابهدلیلکســریقطعــهنمیتوانند
تجاریســازیکنند؛بنابراینتازمانتامینقطعاتبایدمنتظــربمانندودراینمدت،»ناقص«ها
روانــهانبارمیشــوند.اینماجرادرنهایتباتغییرسیاســتهایوزارتصمتبهپایانرســیدو
گفتهمیشــودخودروســازانازاواســطســال۱۴۰۱دیگرمحصولناقصتولیدنمیکنند.مرور
همیــنگزارشهــایماهانهپژوهشــکدهپولیوبانکینشــانمیدهدخودروســازاندربیشــتر
مقاطعســالگذشــتهبــاکاهشموجــودیانبارمواجــهبودهاند،امــااینرویهفروردینســال
قبــلتغییرکــردهوتاخردادماهنیزادامهداشــتامــاتیرماهباردیگرمنفیشــد.حالاگزارش
بازویپژوهشیبانکمرکزینشانمیدهددرماهمیانیتابستاندوبارهدپویخودرورشدداشتهاست.

   »خودرو« با بدترین عملکرد سوددهی
بازویپژوهشیبانکمرکزیدربخشیازگزارشخودشاخصسوددهیمحصولاتصنایعبورسی
رارصدکردهاســت.گزارشبازویپژوهشــیبانکمرکزینشانمیدهدشرکتهایبورسیحاضر
درزنجیرهخودروســازی،درمردادسالجاریهمچنانشرایطمناسبیدرسودآورینداشتهاند؛به
طوریکهدرگزارشپژوهشکدهپولیوبانکیتاکیدشده»دربینصنایعبورسی،صنعتخودروبا
بدترینعملکردزیاندهبودهاســت«.گرچهآمارهایاینگزارشکمیعجیببهنظرمیرسدامابا
اســتنادبرآنمیتوانگفتخودروسازاندرسهماههمنتهیبهمردادماه۲۵۷درصدبیشترازمدت

مشابهسالگذشتهزیانکردهاند.

بهدنبالطرحموضوعمسکن۲۵متریازسوییکمجموعهانبوهسازی،وزارت
راهوشهرســازیاعلامکردکهچنینبرنامهایدردســتورکاراینوزارتخانهنیست.
شــهرداریتهرانهمازعدمصدورمجوزســاختبرایچنینپروژهایخبرداداما

مسئولاجرایاینایدهدربارهواکنشهابهطرحخودتوضیحاتیارایهکرد.
برنامهیکمجموعهانبوهسازیبخشخصوصیبرایساختمسکن۲۵متریبا
واکنشهایمثبتومنفیدرجامعههمراهشــد؛گروهیازمخاطباناخبار،ساخت
چنینواحدهاییرابهآلونکوقفستشــبیهکردهوایننوعآپارتمانهارامنجربه

کاهشکیفیتزندگیدانســتند.درســویمقابلبرخیبااستنادبهاجرایچنین
طرحهاییدرســایرکشــورهایجهان،تولیدمیکروآپارتمانرادرتعادلبخشیبه

بازارمسکنموثرعنوانکردند.
مسئولاندولتیومدیریتیشهریدرقبالاینطرحعکسالعملنشاندادند.هادی
معاونوزیرراهوشهرسازیبابیاناینکهساختواحدهایکوچکمقیاس۲۵ عباسیـ
متریدردستورکاراینوزارتخانهنیستگفت:مسکنهایکوچکسیاستشکست
خوردهدرجهانوایراناستودرسالهایکهاینطرحهادرکشورمطرحمیشد،

سخنگوی بههیچعنوانبهحلمسئلهمسکنکمکینکرد.عبدالمطهرمحمدخانیـ
شهرداریتهرانهمازعدمصدورپروانهساختبرایپروژهمیکروآپارتمان۲۵متری
سخنگفت.دراینزمینهمدیرعاملاتحادیهتعاونیهایعمرانیشهرتهرانبهعنوان
مســئولاجرایاینطرحبهایسناگفت:طرحمسکناقتصادیاتحادیهتعاونیهای
عمرانییکایدهپردازششــدهدربخشتعاونومحصولایناتحادیهبودهوهیچ
ارتباطیباطرحهایمســکندولتدروزارتراهوشهرسازیندارد.بنابراینتکذیب
یاتأییداینموضوعدروزارتراهوشهرسازیبرایمانقابلدرکنبودهونیست.

مسکن ۲۵ متری ربطی به طرح های دولت ندارد
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کشاورزی 

قرارگاه رسانه ای شبکه 
خاوران در مشهد مقدس 

مستقر می شود

مزدک جمشیدی    |       مراتع مازندران در مناطق قشلاقی به دلیل توسعه فعالیت های کشاورزی برای تولیدات زراعی و باغی که بنابر اظهارات کارشناسان 
کشاورزی، توجیه اقتصادی بهتری نسبت به تولید علوفه دارد، سبب شد تا دامداران با کمبود شدید چراگاه در دشت و جلگه استان روبرو شوند.

ییلاق مازندران تحت تاثیر کاهش محسوس پس چرای دام 

  معاون جهاد کشاورزی کرمانشاه:
کشت کلزا در مزارع کرمانشاه آغاز شد

 
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
استان کرمانشاه با اشاره به کشت محصول کلزا به عنوان 
یک محصول استراتژیک، گفت: کشــت کلزا در مزارع 

کرمانشاه آغاز شد.
فرهاد شریفی اظهار کرد: از چند روز پیش عملیات کشت 
کلزا در مزارع استان کرمانشاه آغاز شده است. وی افزود: 
زمان مناسب برای کشت محصول کلزا تقریباً تا دهم مهر 

ماه در مناطق معتدل و سردسیر استان کرمانشاه است.
معــاون بهبــود تولیــدات گیاهــی ســازمان جهاد 
کشــاورزی اســتان کرمانشــاه تصریــح کــرد: کلزا 
یک محصول اســتراتژیک اســت که در تناوب کشت 
گندم می توانــد نقش مهمــی در حاصلخیزی خاک و 
 افزایش تولید ایفا کنــد. وی ادامه داد: یکــی دیگر از

 مزیت های کشت کلزا در تناوب گندم کنترل علف های 
هرز سمج است.

شــریفی با توصیه به کشــاورزان، خاطرنشــان کرد: 
خاک بســتر این کشــت باید نرم و بدون کلوخ باشد، 
همچنین بذر این کشت نهایتاً در عمق ۲ سانتی متری 
 خاک کشــت می شــود. وی ادامــه داد: از دیگر نکات

 مهم در کشــت کلزا می شــود به آبیاری زمین پس از 
بذرپاشی است.

  نجات 6 دریانورد از خطر غرق در مســیر بندر 
ریگ - دبی 

معاون دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر 
گفت: 6 خدمه موتور لنجی باری از خطر غرق در مسیر 
بندر ریگ - دبی )آب های بندر دیلم( از خطر غرق نجات 

پیدا کردند. 
به گزارش روابط عمومــی اداره کل بنادر و دریانوردی 
اســتان بوشهر، محمد قاســمی در تشــریح این خبر 
اظهار کرد: پیرو اعلام اضطرار شــناور یاد شده به مرکز 
کنترل و ترافیک دریایــی دیلم مبنی بــر آبگرفتگی 
شــدید، پس از هماهنگی لازم شــناور پایش ۲ راس 
 ســاعت 5 و 35 دقیقه از گناوه و ناجــی 9 از خارگ به

 موقعیت حادثه اعزام شد.
وی بیان کرد: پس از رسیدن شناورهای اعزامی مشخص 
شــد آبگرفتگی موتورلنج مهار شــده و یک موتور لنج 
صیادی در حال انتقال شــناور مضطر به اســکله بندر 

ریگ است.
قاســمی ادامه داد: ناجی 9 پس از اطمینان از کنترل 
آبگرفتگی در ســاعت 7 به ســمت پایگاهش بازگشت 
و شناور پایش ۲ نیز شــناور یاد شــده را تا بندر ریگ 

همراهی کرد.
وی یادآور شــد: موتورلنج مضطر همــراه با موتورلنج 
امدادرسان در ساعت 7 و 30 دقیقه در اسکله بندرریگ 

پهلو گرفت.

  دیدار و گفتگوی دکتر برزعلی رئیس سازمان 
جهاد کشاورزی استان گلستان با حضرت آیت 
الله نورمفیدی نماینده محترم ولی فقیه در استان 

و امام جمعه گرگان

رئیس ســازمان جهادکشــاورزی اســتان گلســتان 
عصر روز ۱9 شــهریور با حضرت آیــت الله نورمفیدی 
 نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه گرگان دیدار 

و گفتگو کرد.
گلســتان : مومنی - به گزارش روابط عمومی سازمان 
جهــاد کشــاورزی گلســتان ،در این دیــدار رئیس 
ســازمان جهادکشــاورزی اســتان به ارائه گزارشی 
از کســب رتبه  و شــاخص های برتر این ســازمان در 
حوزه های ملی و اســتانی پرداخت و گفت: در ســال 
جاری  استان گلســتان بعد از چند دهه توانست رتبه 
 اول تولید مرغ را در کشــور به دســت آورد  و این مهم

 ممکن نبود مگر با تمهیدات این سازمان و همت و تلاش 
تولیدکنندگان.

در ادامه آیــت الله نورمفیدی با تمجید از رشــد تولید 
به ویژه در ســالی که به تعبیر مقام معظم رهبری سال 
مهارتورم، رشد تولید نام گرفته است از افزایش تولید در 
این حوزه اظهار رضایت نموده و افزود: باید تصمیمات و 
مصوبات در سطح تصمیم گیری به نحوی باشد تا تاثیر 

منفی برتولید نگذارد.
رئیس سازمان جهادکشاورزی استان گلستان در پایان 
سخنانش تاکید کرد: قیمت برخی محصولات کشاورزی 
از جمله گندم و برنج در حوزه ملی تصمیم گیری و تعیین 

می گردد.

بیرجند- مهدیه قربانی -مدیرکل صدا و سیمای خراسان جنوبی از استقرار قرارگاه رسانه ای شبکه خاوران با همکاری سازمان تبلیغات اسلامی خراسان جنوبی  در مشهد مقدس خبر داد. 
 علیرضا آینه دار در نشست با برنامه سازان برنامه های ده پایانی صفر اظهار داشت: از امروز قرارگاه گاه رسانه ای صدا و سیمای خراسان جنوبی برای پوشش برنامه های هیات های عزاداری  بیرجند و شهرستان ها 

در مشهد مقدس مستقر می شود.وی گفت: تیم هایی از معاونت های سیما ، خبرو فنی به همراه تجهیزات لازم برای برقراری ارتباط های زنده و پوشش برنامه ها به مشهد می روند.
مدیرکل صدا و سیمای خراسان جنوبی در ادامه افزود: قرار گاه رسانه ای صدا و سیمای خراسان جنوبی مستقر در مشهد مقدس علاوه بر تولید و پخش  برنامه های زنده ،  ارتباط های متعددی با سایر برنامه ها 
در بخش های مختلف سیما ، صدا و خبر را نیز در دستور کار خود دارد.آینه دار پیاده روی عاشقان شمش الشموس به سمت مشهد مقدس و موکب های مستقر در مسیر را فرصت مناسبی برای تولید برنامه ها و 
فضا سازی رسانه ای برای این روزها عنوان کرد.وی بیان کرد: طی هماهنگی صورت گرفته با سازمان تبلیغات اسلامی استان خراسان جنوبی مقرر شده این سازمان در جهت همراه کردن هیئت های مذهبی همچنین 

هماهنگی جهت تهیه گزارش های تولیدی و دعوت از کارشناسان و مداحان مجرب به برنامه ، با قرارگاه رسانه ای صدا و سیمای خراسان جنوبی مستقر درمشهد همکاری داشته باشند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/06/22
شماره : 1485

حضور دکتر برزعلی رئیس محترم سازمان جهاد کشاورزی استان در چهارمین جلسه شورای هماهنگی فنی واداری اداره کل دامپزشکی استان گلستان

کارگاه های ساختمانی متخلف تعطیل می شوند

گلستان : مومنی -  به گزارش روابط عمومی دامپزشکی گلستان ؛ برگزاری چهارمین 
جلسه شورای هماهنگی فنی و اداری سال ۱۴0۲ اداره کل دامپزشکی استان گلستان با 
حضورآقای دکتر علی کاووسی مدیر کل دامپزشکی ، آقای دکتر وفایی معاون اداری ،رفاه 
وپشتیبانی ، آقای دکتر عبدالوند معاون سلامت ،حجت الاسلام توحیدی راد نماینده ولی 
فقیه ،روسای ادارات ستادی و شهرستان ها و با حضور جناب آقای دکتر برزعلی رئیس 
محترم سازمان جهاد کشاورزی استان با محوریت چشم انداز سند تحول دامپزشکی و 
ایجاد فرهنگ سازمانی وحرفه ایی در کنار فرهنگ اجتماعی و اجرای مصوبات جلسه 
شورای هماهنگی فنی واداری پیشین و ارائه برنامه های پیش رو روسای ادارات فنی 
به روسای شهرستان ها روز دوشنبه۱۴0۲/06/۱3در سالن جلسات شهید حاج قاسم 

سلیمانی اداره کل دامپزشکی استان برگزار شد.
دراین جلســه ضمن ارائه گزارش توســط روسای شهرســتانها وبررسی عملکرد 
توســط معاونان و مدیران ســتادی در حوزهای مختلف ، جناب آقای دکتر کاووسی 
 مدیر کل دامپزشــکی اســتان گلســتان ضمن خــوش آمد گویی رئیس ســازمان

 جهــاد کشــاورزی اســتان و عــرض تســلیت اربعین حســینی وایام ســوگواری 
سروروسالارشهیدان امام حسین )ع( از تمامی همکاران ادارات دامپزشکی سطح استان 

،معاونان ،روسای ستادی وشهرستانها بابت کسب عنوان برتر اداره کل دامپزشکی استان 
در بخش خدمت رسانی به جامعه عشایری در بیست وچهارمین جشنواره شهید رجایی 

تقدیروتشکرنمود.
وی به تشریح حوزه فعالیت ها وگزارش عملکرد اداره کل دامپزشکی استان پرداخت.و 
با اشاره به مسئولیت های سازمانی وحرفه ایی هر کارمند مسئولیت اجتماعی را گوشزد 

نمود واظهار داشت؛
 اخلاق حرفه ایی و فرهنگ ســازمانی یکی ازمسائل اساسی همه جوامع بشری و 
از مهم ترین عوامل درموفقیت یک ســازمان است که میتواند در توسعه کشور نقش 
مهمی ایفا کند وی با تاکید بر چشم انداز سند تحول دامپزشکی خاطر نشان کرد با 
“هماهنگی ،اتحادو انسجام درون سازمانی” و تعامل با دستگاه های ذیربط می توان به 

زودی به این مهم دست یافت
در ادامه این جلســه دکتر برزعلی رئیس ســازمان جهادکشــاورزی استان ضمن 
تســلیت ایام اربعین امام حسین )ع( سخنان خود را با تبریک کسب عنوان برتر اداره 
کل دامپزشکی در بخش دستگاه خدمت رسان در حوزه های دامپزشکی عنوان کرد 
فرهنگ درون سازمانی خواستار اتحاد وانسجام کارکنان در جهت پیشبرد اهداف درون 
وبرون سازمانی با نگاه ارتقا دانش مدیران همراه با فرهنگ سازمانی ،اجتماعی واخلاق 

حرفه ایی در یک دستگاه می باشد
در خاتمه این جلســه مراسم تقدیر از رئیس و همکاران اداره دامپزشکی آزادشهر 
به جهت خدمت رسانی در سیل اخیر روستای قورچای آزادشهر و تجلیل از همکاران 

فرزند شهید دستگاه به مناسبت گرامیداشت هفته دولت صورت گرفت

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛رئیس سازمان نظام مهندسی استان یزد گفت: در صورت 
بروز هر گونه نقص و ایراد و اخطار شــهرداری، کارگاه ساختمانی  تا رفع نواقص کامل و اخذ 

تایید ناظر پروژه تعطیل می شود.
 مجتبی فرهمند در دیدار  با مظاهر طیبی، شهردار و معاونین منطقه 3 شهرداری یزد، هدف 
از تشکیل این جلسه را بررسی راهکارهای افزایش نظارت و کنترل بر روند اجرایی ساخت و 
ساز، اجرای مقررات ملی ساختمان و رعایت ضوابط معماری و شهرسازی و  همکاری بیشتر 
سازمان با شهرداری عنوان کرد و افزود: اجرای مبحث نظامات ادارای مقررات ملی ساختمان  
با توجه به نظر ناظر ساختمان و مکاتبه سازمان نظام مهندسی ساختمان و صدور اخطار صادره 
از شهرداری  به منزله تعطیلی کل پروژه تا رفع نواقص کامل و اخذ تایید از ناظر پروژه است.

 وی ادامه داد: شهرداری ها و سایر مراجع صدور پروانه ساختمان موظفند با اعلام کتبي 
وزارت مسکن و شهرسازي یا سازمان نظام مهندسي ساختمان استان یا ناظران، در خصوص 
وقوع تخلف ساختماني در اسرع وقت با اطلاع ناظر، دستور اصلاح را صادر کرده و تا زمان رفع 

تخلف از ادامه کار جلوگیري کنند.
فرهمند با اشاره به عدم صدور پروانه در برخی ساخت و ساز ها اظهار داشت: شهرداری ها 
و سایر مراجع صدور پروانه ساختمان براي ساختمان هایي که طبق تشخیص ناظران و تایید 

سازمان نظام مهندسي ساختمان استان، مقررات ملي ساختمان در آنها رعایت نشده باشد تا 
زمان رفع نقص، پایان کار دریافت نخواهند کرد.

وی بیان کرد: چنانچه قبل از پایان یافتن اجراي پروژه به دلیل اتمام مدت قرارداد، فسخ یا 
ابطال قرارداد یا سلب صلاحیت قانوني مجري و نظایر آن ، ادامه کار مجري غیرممکن شود، 

عملیات ســاختماني با دستور ناظر هماهنگ کننده متوقف شده و شروع مجدد آن منوط به 
وجود مجري جدید یا رفع موانع فوق از مجري اول خواهد بود. 

رئیس ســازمان نظام مهندسی ساختمان اســتان یزد تصریح کرد: در اینگونه موارد ناظر 
هماهنگ کننده موظف است در صورت ادامه پروژه بدون مجري صاحب صلاحیت، مراتب را 
به سازمان استان، مرجع صدور پروانه ساختمان اعلام کند و مرجع صدور پروانه ساختمان از 

ادامه کار تا معرفي مجري جدید جلوگیري بعمل خواهد آورد.
گفتنی است؛ در این جلسه به  الکترونیکی شدن گزارشات ناظرین، دسته بندی و تحلیل 
گزارشات مهندسین ناظر براساس خطوط قرمز تعیین شده و ارسال به شهرداری جهت اعمال 

جدی شهرداری و توقف پروژه پرداخته شد.
همچنین شناسایی پروژه هایی نا ایمن و دارای تخلف از طرف سازمان و معرفی به شهرداری 

از دیگر  موارد بحث این جلسه بود.
در این جلسه همچنین اصلاح فرم ها و ارسال انها به شهرداری مرکز جهت ابلاغ به کلیه 
مناطق شهرداری جهت همسان سازی، تبیین فرایند حذف دونقشه ای بودن نقشه های پروانه 
ای و پیشنهاد تک نقشه ای شدن پروژه ها و عدم الزام تایید ایین نامه ۲800 از سوی ناظرین 

در فرم خلاصه پیشرفت مصوب شد.

توسعه باغ های مرکبات 
و سیاه ریشه و همچنین 

توجه به باغداری در 
زمین های شیب دار 
استان مازندران نیز 

سبب شد تا کمبود زمین 
برای چراگاه آزاد دام 

بیشتر شود

 طبق برنامه اداره کل منابع طبیعی و آبخیز داری مازندران حداکثر ماندگاری دام در مراتع ییلاقی 90 روزه است، یعنی همه دام ها حداکثر با مهلت 
پنج روزه باید تا روز گذشته بیستم شهریور ماه از مراتع خارج و به پایین دست می آمدند، موضوعی که بعضی از دامداران به دلیل نبود چراگاه در مناطق 
قشــلاقی نســبت به رعایت این دستورالعمل بی توجهی و یا سرپیجی می کنند.خروج دام از مراتع مناطق ییلاقی مازندران درحالی مورد تاکید منابع 
طبیعی وآبخیز داری استان است که پس چراهای دام در عرصه قشلاق تقریبا به خاطر گسترش کشاورزی زراعی و باغی به خصوص کشت دوم برنج به 
طور محسوسی کاهش و تقریبا از بین رفته است.استان مازندران ۴60هزار هکتار زمین های زراعی و باغی دارد که ۲30هزار هکتار آن به عنوان زمین 
های شالیزاری است و بخشی از این زمین ها در فصول غیر زراعی تحت عنوان چراگاه دام و تولید علوفه استفاده می شده است، اما از چند سال گذشته 
با توسعه کشت های دوم برنج، کلزا، توت فرنگی و برخی از تولیدات باغی، زمین ها از دسترس چراگاه آزاد دام خارج شده است.بر اساس آمار سازمان 
جهاد کشــاورزی مازندران از ۲09 هزار هکتار زمین های شــالیزاری استان در سال زراعی حدود ۱00هزار هکتار آن زیر کشت دوم برنج به صورت نشا 
مجدد و یا پرورش ساقه شالی )رتون( رفته است.همچنین کشت دانه روغنی کلزا و سویا و توت فرنگی در استان مازندران در سال های اخیر به بیش از 

رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان یزد:

حضرت زاده مدیر منطقه یک شهرداری همدان: 

اجرای پروژه های عمرانی منطقه یک با هدف توسعه فرهنگی شهر 
 همدان - فتانه ازانی- امروزه، شهرداری نهادی است که تأثیر عمده ای بر کیفیت زندگی 
شهروندان دارد، از اینرو رضایتمندی شهروندان یکی از مهم ترین معیارهای سنجش عملکرد 

شهرداری است.
 احساس رضایت از محیط شهر و خدمات شهرداری موجب ایجاد حس مشارکت در اداره 

امور شهر و در نتیجه افزایش کیفیت خدمات شهری خواهد شد.
 شناخت و ماهیت فعالیت هایی که در یک شهر صورت می پذیرد و اثراتی که این فعالیت 
ها از خود بر جای می گذارند نه تنها باعث تغییراتی آنی می گردد بلکه پیامدهایی بلند مدت 
برای شــهر و شهروندان دارد لذا در خصوص اقدامات شهرداری منطقه یک همدان مصاحبه 

ای را با مرتضی حضرت زاده ترتیب دادیم که با هم می خوانیم: 
مدیر منطقه یک با بیان اینکه توسعه شهرها بدون در نظر گرفتن مباحث فرهنگی باعث به 
وجود آمدن مشکلات مختلفی در سطح شهر ها شده است عنوان کرد: توسعه شهری و فرهنگی 
در شــهرها یک چرخه را تشکیل می دهند که همواره بر یکدیگر تاثیر می گذارند و بایستی 
تمامی اقدامات در مدیریت شهری بر اساس رویکرد فرهنگی در جهت توسعه پایدار قرار گیرد. 
وی با بیان اینکه شهرها درمقام کانون تمرکز، فعالیت و زندگی، برای این که بتوانند پایداری 
خود را تضمین کنند، چاره ای جز پذیرش ساختار و کارکردی متاثر ازسیستم های طبیعی 
ندارند افزود: فضاهای سبزشهری به عنوان بخش زنده و حیاتی ساختار مورفولوژیک و عامل 
اصلی توازن اکولوژیک شهرها، نقش بنیادین در پایداری زیست محیطی شهرها دارند که به 

همین جهت در ســال جاری پروژه احداث پارک کودکان کم توان، بازســازی بوستان مردم، 
ادامه عملیات فاز جدید بوستان ارم آغاز شده اند و با سرعت مناسبی در حال اجرا هستند و 
همچنین جهت مدیریت بهینه مصرف آب در تمامی بوستان ها و پارکهای منطقه یک مخازن 

آب زیر زمینی جای گذاری شده اند.  
حضــرت زاده نهضت پیاده رو ســازی را از دیگر اقداماتی دانســت وافزود: که در ســال 
جاری در شــهرداری منطقه یک با جدیت دنبال می شود زیرا هرچه سفرهای درون شهری 
که به صورت پیاده انجام می شــوند، بیشــتر شوند نقش اجتماعی افراد نیز افزایش می یابد 

که در این حوزه می توان به پروژه های پیاده رو ســازی در خیابان مهدیه با هفت هزار متر 
مربع پیاده رو ســازی، مسیر گنجنامه با ســه هزار متر مربع پیاده رو سازی، خیابان پاستور 
 با شــش هزار متر مربع و همچنین خیابان های خواجه رشــید، توحید، هنرســتان، ســبد

 بافان و پارک لاله اشاره کرد. 
مدیر منطقه یک با اشــاره به اینکه ثبت جهانی هگمتانــه یکی از مهم ترین رویدادهای 
گردشگری شهرهمدان طی سالیان اخیر است و همچنین هر فرد بایستی از فضای شهری که 
در آن پیاده روی می کند لذت ببرد عنوان کرد: متاسفانه طی سالیان متمادی شاهد فرسوده 
و از بین رفتن نماهای شهری در جای جای مختلف شهرها هستیم که این مهم در پیاده راه 
بوعلی می تواند باعث خســته شــدن شهروندان و گردشگران از پیاده روی در این معبر مهم 
گردد، لذا شهرداری منطقه یک پروژه جداره سازی پیاده راه بوعلی را آغاز کرده است و این 

پروژه با تمام توان در حال اجراست. 
وی با اشــاره به اینکــه میدان مدرس در حال حاظر تبدیل به یکــی از نقاط پر ترافیک 
شهر همدان شده است اظهارکرد: یکی از خواسته های مهم شهروندانی همدانی رفع مشکل 
ترافیکی این نقطه از شهر است، لذا شهرداری منطقه یک همدان عملیات ژئوتکنیک، سونداژ 
و شناســایی تاسیســات این میدان را آغاز کرده است و هم اکنون نیز این نقشه ها در اختیار 
مهندس مشاور قرار گرفته است تا نسبت به تهیه طرح و اجرای تقاطع غیر همسطح در این 

نقطه برنامه ریزی های لازم صورت پذیرد. 

۲5هزار هکتار رسیده است.
توسعه باغ های مرکبات و سیاه ریشه و همچنین توجه به باغداری در زمین های 
شیب دار استان مازندران نیز سبب شد تا کمبود زمین برای چراگاه آزاد دام بیشتر 
شود.بر اساس آمار سازمان جهاد کشاورزی مازندران حدود هفت میلیون واحد دامی 
در قالب ۱0 هزارو 500 واحد دامپروری صنعتی و سنتی وجود دارد که فقط کمتر 
از ۱50 واحد آن صنعتی است و مابقی به صورت دامداری سنتی فعالیت می کنند.

لزوم رعایت زمان خروج دام از مراتع ییلاقی
رییس اداره مرتع اداره کل منابع طبیعی مازندران منطقه ساری با اظهار این که 
دامداران و عشایر برای کوچ به مناطق قشلاقی استان باید رعایت زمانبندی تعیین 
شده را مورد توجه قرار بدهند، گفت: هر گونه بی توجهی در رعایت خروج دام از 

مناطق ییلاقی در تمدید صدور پروانه با چالش مواجه خواهند شد.
نعمت الله کوهستانی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اعلام این 
کــه زمان خروج دامداران از مناطق ییلاقی بر حســب ورود آنان که از نیمه دوم 
خرداد شروع شده بوده است، ادامه داد:  بنابراین زمان حضور دام در مراتع ییلاقی 
روز گذشــته به پایان رسیده است.وی با بیان این که نبود پس چراها در مناطق 
پایین دســت به خصوص در اراضی شالیزاری، دامداران را با چالش جدی مواجه 
کرده اســت، توضیح داد: اگرچه این موضوع باید با کمک پشتبانی ویژه امور دام 
و جهاد کشاورزی مازندران در تامین علوفه و نهاده های دامی از جمله سبوس و 
جو ارزان قیمت حل و فصل شود، اما حضور بیش از حد دام در مراتع ییلاقی، به 
رشد و نمو ریشه گیاه برای فصل آینده ضربه جبران ناپذیری می زند.وی از همه 
دامداران مازندران خواست بدون معطلی نسبت به خروج دام از مراتع ییلاقی اقدام 
کنند تا طرح بذر کایر و کپه کاری درمراتع ضعیف و تخریب شده عملیای شود، 
توضیــح داد:  دامدارانی که دارای پروانه مرتع داری دارند همزمان با تمدید پروانه 
سالانه خود می توانند از بذر و خدمات فنی رایگان منابع طبیعی برای بذرکاری 
مراتع تحت اختیار اقدام کنند.رییس اداره مرتع اداره کل منابع طبیعی مازندران 
منطقه ساری شرایط خشکسالی در مراتع را جدی توصیف کرد و گفت: در همین 

راستا منابع طبیعی مدیریت چرای دام را در 60 هزار هکتار اجرایی کرده است.
کوهستانی با توضیح این که رعایت دقیق زمان ورود و خرچ دام در مراتع، ممیزی 
شناسایی دامداران، احیا و توسعه رویشگاه گیهان دارویی، بذر کاری و کپه کاری و 
قرق مراتع را از طرح های مدیریت چرای دام مراتع بر شمرد و گفت : پارسال حدود 
یکهزارو 500 هکتار از مراتع اســتان کپه کاری شده بود که در حدود 800 هکتار 
آن از گیاهان داروئی استفاده شد.وی ادامه داد:  اجرای عملیات کپه کاری در مراتع 
به منظور اصلاح و احیاء مراتع تخریب شــده، افزایش تولید علوفه و جلوگیری از 
فرسایش خاک است.کوهستانی توضیح داد: با توجه به افزایش اعتبارات استانی و 
اختصاص بودجه از محل صندوق توسعه ملی برای حفظ و حراست و احیاء جنگل، 
مراتع و عملیات آبخیزداری، هر ساله عملیات کپه کاری با استفاده از بذور سازگار 

با مناطق اقلیمی استان عملیاتی می شود.
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اهتمام شهرداری گرگان و 
 پلیس راهور برای حل
 چالش های ترافیکی شهر

چالش های پیش رو ترافیک برای کمتر از دو هفته مانده به زمان بازگشایی مدارس در دستور کار جلسه شورای هماهنگی ترافیک شهرستان گرگان قرار گرفت.
گلستان : مومنی - به گزارش روابط عمومی شهرداری گرگان، سید محمدرضا سیدالنگی شهردار گرگان به همراه معاون زیربنایی، حمل و نقل و ترافیک، مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر، 
مدیر ترافیک و کارشناسان ترافیکی خود به دلیل اهمیت و ضرورت توجه به رفع گره های ترافیکی در جلسه شورای ترافیک شهرستان گرگان شرکت کرد و پاسخگوی دغدغه های مربوط به  مسائل 
ترافیکی مرکز استان گلستان شد.-مهندس سیدالنگی اعلام کرد: با توجه به وضعیت خاص ترافیک به هنگام آغاز مهر 15 دستگاه اتوبوس جدید ویژه تردد مناسب دانش آموزان از ساعت 6:30 تا 7:30 
توسط سازمان بار و مسافر شهرداری در نظر گرفته شده است.-به گفته شهردار گرگان، اجرای خط کشی معابر در مسیرهای رفت و آمد دانش آموزان و نصب علائم ترافیکی به منظور ایمنی در رفت و 
آمد محصلان نیز از طرف واحد ترافیک شهرداری آغاز شده که در تلاش هستیم نقاط مورد نظر به صورت کامل اجرا شود.-در این نشست دو ساعته که با حضور فرماندار، رئیس پلیس راهور گلستان 
و گرگان، مدیرکل دفتر فنی استانداری گلستان، معاون عمرانی فرمانداری گرگان و کارشناسان و نمایندگان دستگاههایی اجرایی مرتبط به حوزه ترافیک تشکیل شد، فرماندار گرگان هم خواستار کار 

تیمی برای حل گره های ترافیکی گرگان شد.

الهام صالح      |         رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور از اولویت بودن رشد اقتصادی بر سایر مسائل برای سازمان برنامه و بودجه کشور خبر 
داد و گفت: با توجه به کم رشدی دهه گذشته، دولت موفق شده در دو سال گذشته، قدم های خوبی را برای افزایش رشد اقتصادی در کشور بر 

دارد که این سیاست همچنان ادامه خواهد یافت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/06/22
شماره : 1485

  متینیان عضو کمیسیون انرژی مجلس در 
دیدار با کارکنان نفت و گاز مارون مطرح کرد:

با جدیت مسائل منابع انسانی صنعت نفت را 
پیگیری می کنم

 مدیرعامــل، اعضای هیات مدیره و تنی چند 
از روسای ستادی و عملیاتی شرکت بهره برداری 
نفت و گاز مارون با نماینده مردم شریف رامهرمز 
و رامشیر و عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی دیدار و مسائل مرتبط با حوزه صنعتی به 
ویژه منابع انسانی را با وی مطرح کردند.مدیرعامل 
این شــرکت ضمن ابراز خرسندی از میزبانی این 
نشست و تاکید بر لزوم رفع موانع تولید گفت: علی 
رغم اعمال تحریم های ظالمانه علیه کشور اسلامی 
عزیزمان و شــرایط آب و هوایی مناطق نفت خیز 
جنوب، خوشبختانه با عزم راسخ و تعهد مثال زدنی 
ســرمایه های انسانی موفق به تحقق کلیه اهداف 
تولیدی ســازمان مطابق با برنامه شدیم.مهندس 
قباد ناصری افزود: کارکنان شرکت کم و بیش با 
مشکلاتی مواجه اند که لازم است پیگیری جدی 
دراین خصوص صورت پذیرد تا موجبات افزایش 
میزان رضایتمندی و ارتقاء ســطح انگیزش این 
قشر تلاشگر فراهم آید؛ البته مشکلات مذکور در 
اندازه ای نیســتند که در اراده راسخ سرمایه های 
انسانی سازمان در راستای خدمت به ملت و نظام 
مقدس جمهوری اسلامی خلل وارد آورند.ابراهیم 
متینیان، نماینده مردم شریف رامهرمز و رامشیر 
در مجلس شورای اسلامی نیز تلاش های کارکنان 
صنعت نفت را ســتودنی توصیف کــرد و اظهار 
داشت: بســیاری از دســتاوردها و پیشرفت های 
کشــور تحت تاثیر مثبت تلاش هــای کارکنان 
صنعت نفت تحقق یافته و می بایست هر آنچه لازم 
اســت را برای پیشبرد این هدف به انجام رساند؛ 
لذا تمام مســائل و مشکلات منابع انسانی صنعت 
 نفت را از مراجع ذیربط به صورت جدی پیگیری 

خواهم کرد.

  آتش سوزی کارخانه قیر شهرک صنعتی 
زاگرس کرمانشاه مهار شد

  رئیس ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری کرمانشاه، از اطفاء کامل حریق کارخانه 
قیر شهرک صنعتی زاگرس شهر کرمانشاه خبر داد. 
»آتش پاد غلام رضا رضایی« افزود: ساعت 13 
و 15 دقیقــه امروز یک مــورد حریق در کارخانه 
قیــر در شــهرک صنعتی زاگرس کرمانشــاه به 
ســازمان آتش نشانی اعلام شــد.وی اظهار کرد: 
وسعت آتش ســوزی از سوی آتش نشانی شهرک 
صنعتی بســیار ســنگین اعلام شــد و نیروهای 
آتش نشــانی کرمانشــاه نیز بــرای اطفا حریق 
به محــل حادثه اعزام شــدند.رئیس ســازمان 
 آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری کرمانشاه 
تصریح کرد: آتش سوزی این کارخانه پس از یک 
ساعت توسط پنج دستگاه خودرو آتش نشانی و 15 

نیرو آتش نشان اطفا شد.
وی گفت: علت آتش سوزی توسط کارشناسان 
این سازمان در حال بررسی است.شهرک صنعتی 
زاگرس در مسیر جاده کرمانشاه به بیستون و در 

روبروی کارخانه سیمان غرب واقع شده است.

  خرید گوشت مرغ منجمد مازاد بر تولید 
در کرمانشاه آغاز شد

 مدیرکل پشــتیبانی امور دام استان کرمانشاه 
گفت: از امروز کار خرید گوشت مرغ منجمد مازاد 
بر تولید و نیاز بازار در همه ســویه ها از مرغداران 
در استان آغاز شده اســت. »علی قربانی« اظهار 
کرد: شــرکت پشتیبانی امور دام استان به قیمت 
هر کیلوگرم 73 هزار تومان درب ســردخانه و به 
صورت علی الحساب، از این آمادگی برخوردارست 
که گوشت مرغ منجمد مازاد بر تولید و نیاز بازار در 

این استان را از مرغداران خریداری کند. 

در برنامه هفتم توسعه توجه 
توأمان به مصرف و تأمین 
آب شده است؛ به عبارت 

دیگر ضمن اینکه در لایحه 
به مدیریت مصرف آب در 

بخش های شرب و کشاورزی 
توجه شده است، همزمان 

نیز به موضوع تأمین آب 
نیز توجه کافی کرده ایم. بر 
اساس آن در بخش مصرف 

رعایت الگوهای مصرف، 
استفاده از تکنولوژی های 

نوین در سامانه های 
آبرسانی و بخش مصرف و 
همزمان سرعت بخشیدن 

به طرح های انتقال آب را 
مدنظر قرار داده ایم که این 

امر نکته مهمی است.

رشد اقتصادی اولویت نخست سازمان برنامه و 
بودجه کشور است

به گزارش از سازمان برنامه و بودجه کشور، »داود منظور« در سومین نشست هم اندیشی با جمعی از صاحب نظران اقتصادی 
با موضوع »اولویت های نظام برنامه ریزی کشور« اظهار داشت: موضوع ارتباط با جامعه نخبگان کشور، مورد توجه رهبر معظم 

انقلاب است که در دیدار اخیر هیئت دولت با ایشان، بر آن تأکید فرمودند.
وی ســپس با بیان اینکه این موضوع مورد تأکید رئیس جمهور نیز هســت، افزود: همه دستگاه ها از جمله سازمان برنامه و 
بودجه کشور با توجه به وظایف و مأموریت های مهمی که برای آن تعریف شده است، باید با تعامل و هم اندیشی با اندیشمندان 

از نحله های مختلف فکری، از نظرات، دیدگاه ها و آرای آنان برای اصلاح رویه ها، تصمیم ها و سیاست ها، بیشتر بهره بگیرند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور سپس افزود: در این راستا، تاکنون دو نشست هم اندیشی و تبادل نظر با جامعه نخبگانی 
در سازمان برنامه و بودجه کشور حول موضوع های اقتصادی برگزار کرده ایم که هدف ما، دریافت نظرات صاحب نظران و فعالان 

اقتصادی کشور درباره عملکرد دو سال گذشته دولت و همچنین پیشنهادهای مربوط به دو سال پیش رو است.
منظور در ادامه از اولویت داشتن رشد اقتصادی بر سایر مسائل برای سازمان برنامه و بودجه کشور خبر داد و گفت: با توجه 
به کم رشدی دهه گذشته، دولت موفق شده در دو سال گذشته، قدم های خوبی را برای افزایش رشد اقتصادی در کشور بر دارد 

که این سیاست همچنان ادامه خواهد یافت.
وی با اشاره به ضرورت تحقق شعار سال، افزود: تثبیت اقتصادی و کنترل تورم نیز اهمیت زیادی برای دولت و سازمان برنامه 
و بودجه کشور دارد؛ اما از دو موضوع رشد اقتصادی و کنترل تورم، موضوع رشد اقتصادی حائز اهمیت بیشتری بوده و مسیر 
سخت تری نیز برای افزایش آن در پیش داریم.معاون رئیس جمهور خاطرنشان کرد: ظرفیت های تولیدی بلااستفاده زیادی در 
اقتصاد کشور وجود داشت که دولت سیزدهم موفق شد در دو سال گذشته به خوبی از آنها استفاده کرده و در دو سال گذشته، 

رشد اقتصادی سالانه ۴,۸ درصدی را بر اساس گزارش مرکز آمار ایران ثبت کند.

  لزوم تمرکز دولت بر ارتقای بهره وری و تداوم انضباط اقتصادی
منظور سپس با بیان اینکه برای ثبت رشد اقتصادی بالای 5 درصد در کشور، نیاز به انسجام بیشتری در سیاست ها و برنامه ها 
هست، افزود: مسئله مهم در رشد اقتصادی، فعال کردن ظرفیت ها و افزایش بهره وری اقتصادی است. با توجه به محدودیت های 

حجم ذخیره آب ۱۵ سد مهم کشور به کمتر از ۴۰ درصد رسید
سال آبی جاری در حالی به روزهای پایانی خود نزدیک می شود 
که میزان پرشدگی 15 سد مهم تامین کننده آب شرب و کشاورزی 
از ابتدای سال آبی جاری )مهرماه 1۴01( تا روز 1۸ شهریور امسال 

کمتر از ۴0 درصد است.
 این روزها سال آبی )ابتدای مهر 1۴01 تا آخر شهریور1۴0۲( 
به پایان خود در حالی نزدیک می شود که میزان بارش های این سال 
آبی در مقایســه با دوره بلندمدت 5۴ ساله با کاهش 15 درصدی 
همراه شده که میزان پرشدگی مجموع سدهای کشور به ۴6 درصد 

رسیده است.گزارش جدید مرکز اطلاعات و داده های آب کشور بیانگر آن است که از مجموع سدهای مهم آب و کشاورزی 15 سد 
تا روز 1۸ شهریور ماه با کاهش میزان پرشدگی آب روبه رو شده اند.

بر اســاس این گزارش، ســد داریان در استان کرمانشــاه با 1۲1 میلیون متر مکعب موجودی آب با کاهش ۴۴ درصدی نسبت 
به سال آبی گذشته روبرو شده است؛ البته میزان پرشدگی این سد از ابتدای سال آبی جاری تا 1۸ شهریور تنها 36 درصد است.

سد »استقلال« هرمزگان از ابتدای سال آبی جاری تا 1۸ شهریور ۸5 میلیون مترمکعب آب دارد که در مقایسه با زمان مشابه 
در سال آبی گذشته ۴۹ درصد کاهش را نشان می دهد؛ میزان پرشدگی این سد 35 درصد است.

موجودی آب در سد »آغ چای« آذربایجان غربی به رقم 67 میلیون مترمکعب رسیده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
35 درصد کاهش دارد که میزان پرشدگی در حال حاضر این سد هم 3۲ درصد است.

سد »جیرفت« کرمان هم ۸۹ میلیون مترمکعب آب دارد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 36 درصد کاهش نشان می دهد 
که میزان پرشدگی این سد به ۲۸ درصد رسیده است.

وزارت نفت اعلام کرد: اجرای طرح های بزرگ نفتی و پتروشیمی با 
محوریت رشد اقتصادی و معیشتی توسط وزارت نفت دولت سیزدهم، 
تمجید رهبر معظم انقلاب از این دستاوردها را به دنبال داشت تا آنجا 

که آن را از شاخص های مثبت اقتصاد کلان بیان کردند.
به گزارش از وزارت نفت، توسعه سرمایه گذاری، تعیین تکلیف 
میدان های مشــترک نفتــی، افزایش تولید نفــت و محصولات 
پتروشیمی، یافتن بازارهای فروش با تقویت دیپلماسی انرژی، تلاش 
برای رفع ناترازی، تکمیل طرح های نیمه تمام به جا مانده از دولت 
قبل، به صفر رســاندن میعانات گازی ســرگردان روی آب و موارد بی شمار دیگر از جمله دستاوردهایی است که وزارت نفت دولت 
سیزدهم از آغاز به کار دولت یعنی شهریور 1۴00 در اولویت و محوریت برنامه های خود قرار داد و طبق آمارهای منتشرشده، در این 

مدت توانست ردپای خوبی از خود بر جای بگذارد.
مواردی که جواد اوجی، وزیر نفت درباره آن در هفته دولت اذعان کرده بود: 33 طرح کلان نیمه تمام را در سال 1۴01 مرتبط 
با رشــد اقتصادی به ارزش 1۲ میلیارد دلار به بهره برداری رســاندیم. سال 1۴0۲ هم 67 طرح نیمه تمام به اضافه چند طرح جدید 
در حوزه های ملی نفت، گاز، پالایش، پخش و صنایع پتروشیمی و حتی شرکت های دانش بنیان را در دستور قرار دادیم که از این 

67 طرح تا امروز ۲5 طرح به ارزش 7.5 میلیارد دلار به بهره برداری رسیده که کل این پکیج 67 پروژه ای، 15 میلیارد دلار است.
وی درباره تولید نفت هم یادآور شــد: تولید نفت عملیاتی روزانه ۲ میلیون و ۲00 هزار تا ۲ میلیون و 300 هزار بشــکه بود که 
امروز این رقم بین 3 میلیون و 100 هزار تا 3 میلیون و ۴00 هزار بشکه است، بنابراین بیش از یک میلیون بشکه یعنی ۴0 درصد 

به تولید نفت اضافه شده است.

مُهر تمجید مقام معظم رهبری در کارنامه وزارت نفت

ســرمایه گذاری، اگر تمرکز بیشتری بر ارتقای بهره وری داشته باشیم، راه برای رسیدن به نرخ رشد 
بالا هموار می شود.

وی افزود: رشــد بهره وری، مســتلزم اصلاحات ســاختاری و فرایندی در کنار اصلاحات قیمتی 
سنجیده است.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور در ادامه گفت: در موضوع کنترل تورم با توجه به سیاست 
کنترل نقدینگی و ترازنامه بانک ها، توفیقات خوبی در حال حاصل شدن است که استمرار آن نیاز به 

تداوم انضباط اقتصادی در کشور دارد.
وی سپس افزود: با مدیریت تقاضای ارز و آزادسازی برخی منابع ارزی، طرف عرضه نیز در بازار 
ارز کنترل شــده و بازار مبادلات ارز و طلا، کارکردهای خوبی را از خود نشان می دهد؛ هرچند بازار 

ارز همچنان نیاز به مراقبت زیادی دارد که دچار تکانه های جدید نشود.
معاون رئیس جمهور در ادامه گفت: توزیع عادلانه درآمد، کاهش فقر و افزایش رضایت عمومی، از 
رویکردهای مهم دولت است و برنامه ریزی های خوبی در لایحه برنامه هفتم توسعه صورت گرفته است.

  مشارکت عمومی - خصوصی یکی از حلقه های مفقوده در نظام برنامه ریزی است
منظور در ادامه مشارکت عمومی -0 خصوصی را یکی از حلقه های مفقوده در نظام برنامه ریزی 
برشــمرد و گفت: با وجود اصراری که بر فعال شدن طرح های مشارکتی وجود داشته، اما سازوکاری 

که جذابیت لازم را در این بخش ایجاد کند، به صورت مؤثر وجود نداشته است.
وی با بیان اینکه فعال سازی این سازوکار و تعیین ساختار مخصوص برای آن، در دستور کار سازمان 
برنامه و بودجه قرار گرفته است، افزود: امسال تلاش می کنیم تعدادی از طرح های عمرانی نیمه تمام 
را در قالب مشــارکت عمومی - خصوصی پیش ببریم. مشوق های قانونی خوبی در این بخش وجود 

دارد که باید بیشترین استفاده را از آنها ببریم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور سپس از فعال شدن مجدد کمیته تخصیص در سازمان با 
حضور نمایندگان دســتگاه های مرتبط از جمله وزارت امور اقتصادی و دارایی خبر داد و گفت: هم 
در قالب این کمیته و هم در قالب شورای پول و اعتبار و شورای اقتصاد، گفتگوها و هماهنگی های 
اقتصادی بین سازمان برنامه و بودجه، وزارت امور اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی به عنوان ارکان 

اقتصادی دولت، به خوبی در جریان است و تقویت هم خواهد شد.

  در اصلاح ساختار بودجه، شرکت های دولتی به صورت ویژه بررسی خواهند شد
معاون رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود، اصلاحات ساختاری در نظام بودجه ریزی را 
یکی از مهم ترین برنامه های سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد و گفت: اگرچه با وجود تأکیدها 
و الزامات برنامه ای، این موضوع مهم به نقطه مطلوب نرســیده، اما به صورت جدی در دوره مدیریت 

جدید سازمان برنامه و بودجه، اصلاحات ساختاری در نظام بودجه ریزی را پیگیری خواهیم کرد.
منظور افزود: در اصلاح ساختار بودجه، شرکت های دولتی یکی از نقاط کانونی هستند و به صورت 
ویژه بررســی خواهند شــد. برخی از شرکت ها در حوزه منابع اولیه مثل نفت، گاز و معادن، با وجود 

اقدامات ارزنده دوره اخیر، همچنان به شفاف سازی نیاز دارند.
وی در ادامه گفت: رابطه دولت با این گونه شرکت ها، نیاز به بازنگری اساسی و تنظیم مجدد دارد 

تا حقوق دولتی به خوبی و به صورت کامل استیفا شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور سپس گفت: در اصلاح ساختار بودجه، باید بودجه ها مبتنی 

بر برنامه های توسعه کشور باشد؛ در حالی که بودجه های فعلی، ترجمان برنامه نیستند.
وی افزود: عدم توازن بودجه ای در بین استان ها، دستگاه ها و بخش ها، نیاز به اصلاح جدی دارد. 
بودجه ابزار مهم دولت در برقراری عدالت و توازن بین مناطق، بخش ها و دستگاه های اجرایی است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور سپس با دعوت از جامعه نخبگانی کشور برای مطالعه و ارائه 
پیشــنهادهای علمی و دقیق و قابل اجرا در زمینه هایی مانند اصلاح قیمت انرژی، آمایش سرزمین، 
توسعه همه جانبه، اصلاح ساختار بودجه و سایر موضوع های مهم اقتصادی کشور، از استمرار برگزاری 

این نشست ها در آینده با دستور کارهای مشخص خبر داد.
در این نشست، جمعی از نخبگان، صاحب نظران و فعالان اقتصادی نیز به بیان نظرات و دیدگاه های 
خود پرداختند. چ»محمد نعمتی«، اقتصاددان؛ »محمدجواد توکلی«، رئیس پژوهشکده امور اقتصادی 
وزارت اقتصاد؛ »روح الله ابوجعفری«، مشاور معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری؛ »همت قلی زاده«، 
معاون صندوق ملی مســکن وزارت راه و شهرسازی؛ »مهدی موحدی بک نظر«، رئیس مرکز تنظیم 
مقررات، نظام پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان سازمان امور مالیاتی؛ »سید مهدی پاک ذات«، 
رئیس مرکز پژوهش های توسعه و آینده نگری؛ »محمد آتشک«، مشاور معاون توسعه مدیریت و امور 
مجلس سازمان برنامه و بودجه کشور؛ »سعید حسن زاده«، عضو هیئت علمی دانشگاه علم و صنعت 
ایران؛ »حسن چنارانی«، رئیس امور هماهنگی و تلفیق بودجه و »سعید شوال پور«، معاون اقتصادی 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور، از حاضران در این نشست بودند که به طرح نظرات و دیدگاه های 

خود پرداختند.
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سرپرست مدیریت منابع انسانی شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب به صورت سرزده در ایستگاه تقویت فشار گاز شماره 1 شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون حضور یافت و با کارکنان این ایستگاه 
دیدار کرد.

ابوالقاسم حبیبی پور پس از گفتگو و دریافت نظرات، پیشنهادات و درخواست های کارکنان این شرکت در حوزه منابع انسانی، گفت: دغدغه های کلیه کارکنان شرکت های بهره بردار به ویژه آنهایی که 
در تاسیسات فعالیت می کنند، برای مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب حائز اهمیت بوده و مقرر گردیده تا از تمام ظرفیت ها برای برطرف کردن موانع و مسائل مرتبط با کارکنان استفاده گردد.

وی افزود: همچون دوران دفاع مقدس، کارکنان صنعت نفت در دوره تحمیل تحریم های خصمانه بر علیه ایران اسلامی، متعهدانه و به صورت جهادی در کنار مردم و نظام ایستادند تا تولید پایدار را 
تضمین نمایند؛ تکلیف ما این است که در کنار تلاشگران خط مقدم تولید باشیم تا کاستی های احتمالی را در راستای جلب رضایتمندی این عزیزان مرتفع ساخته و به اقتدار و بالندگی بیش از پیش 

در عرصه صنعت نفت دست یابیم.

دیدار سرزده سرپرست 
منابع انسانی مناطق نفتخیز 
جنوب با كاركنان واحدهای 

عملیاتی نفت و گاز مارون

ایران زمین  

محمد بهرامی      |            تحقیق و پژوهش محققان توام با فعالیت مروجان و كار و تلاش بهره وران سه بال مهم در عرصه تولید و توسعه كشت و كار گندم و سایر محصولات 
كشاورزی است كه برآیند تلاش ها در ۴۳ سال گذشته كشور حکایت از دستاوردهای روز افزون در این بخش دارد.

حرکت پرشتاب پژوهش برای خود کفایی در تولید گندم 

  حرفه آموزی و اشتغال یک امر بسیار مهم و 
حیاتی در زندان ها است

بیرجند- قربانی راد- معاون اشتغال و کارآفرینی 
بنیاد تعاون زندانیان کشــور گفت: حرفه آموزی و 
اشــتغال یک امر بسیار مهم و حیاتی در زندان ها 
است، چرا که وقتی زندانی در زمان تحمل حبس، 
حرفــه ای در داخل زندان یاد بگیرند بعد از آزادی 

دیگر سربار خانواده خود نیست.
جبار باقری در سفر یک روزه به خراسان جنوبی 
در حاشیه بازید از حوزه اشتغال زندان مرکزی، اظهار 
داشت: اولویت اصلی سازمان زندان ها و همچنین 
بنیاد تعاون زندانیان در کشور اشتغال زندانیان است.

وی افزود: حرفه آموزی و اشتغال یک امر بسیار 
مهم و حیاتی در زندان ها است، چرا که وقتی زندانی 
در زمان تحمل حبس، حرفه ای در داخل زندان یاد 
بگیرند بعد از آزادی دیگر سربار خانواده خود نیست.

معاون اشتغال و کارآفرینی بنیادتعاون زندانیان 
کشــور با بیان اینکه زندان های خراسان جنوبی 
با ایجاد بزرگترین مزرعه پرورش شــترمرغ  شرق 
کشــور آن هم در مجاروت زندان مرکزی بیرجند 
در کشــور صاحب برند است، افزود: زمینه توسعه 
صعنت پرورش شتر مرغ در استان را پیگیر هستیم 
که بتوانیم قبل از سال جاری ظرفیت این مزرعه را 

2 برابر تبدیل کنیم.
باقری با اشــاره به اینکه بعضی از کارگاه های 
اشــتغال زندانیان در کشور دیگر توجیه اقتصادی 
ندارد که بایــد در یک برنامه ریــزی دقیق طرح 
جایگرینی شغلی دیگر را مهیا کنیم ادامه داد: یک 
از مشکلات حوزه اشتغال زندانیان در کشور زمینه 
فروش تولیدات زندانیان بوده که باید بنیاد تعاون 

بستر فروش آن هم مشتری پسند را مهیا کند.
وی تاکید کرد: خراســان جنوبــی در زمینه 
تولیدات کشــاورزی، باغــی و کارگاهی زندانیان 
کارهای خوبی انجام داده یک از این کاره ها نمایشگاه 
دایمی آن هم در بازار بیرجند که این امر خیلی به 

فروش تولیدات زندانیان کمک می  کند.
معاون اشتغال و کارآفرینی بیناد تعاون زندانیان 
کشور اضافه کرد: یکی از توفیقات زندان های استان 
با توجه به این شرکت صعنتی در این استان مانند 
دیگر اســتان از زندانیان بند باز برای امورات خود 
استفاده نمی کند و از طرفی کارآفرینان در خراسان 
جنوبی رغبتی به اشتغال زندانیان نشان نمی دهند، 
اما با یک برنامه ریزی درست خود زندان 42 درصد 
از زندانیان خود را در داخل زندان مشــغول به کار 

کرده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/06/22
شماره : 1485

 بررسی های آماری نشان می دهد در دوران پس از پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون تولید گندم به عنوان یک محصول استراتژیک کشاورزی بیش از 
سه برابر شده است و از حدود چهار میلیون تن در سال 1۳۵۶ به بیش از 1۳ میلیون تن در سال 14۰2 رسیده در حالیکه سطح زیر کشت این محصول 
فقط حدود یک میلیون هکتار افزایش داشته است.متوسط عملکرد گندم در سال زراعی ۵۶- ۵۵، حدود ۸۵۰ کیلوگرم در هکتار بود که با وجود جمعیت 
۳۵ میلیون نفری در این برهه زمانی، یک میلیون و 14۰ هزار تن، معادل ۳۰ درصد تولید داخل، گندم به کشور وارد می شد، در حالیکه در سال زراعی 
۹۷-۹۶، به رغم رشد جمعیت به حدود ۸2 میلیون نفر، نیازی به واردات این محصول نداشتیم.پس از آن تولید گندم در سال های ۹۸ و ۹۹ به دلیل 
خشکسالی و نداشتن برنامه مناسب خرید تضمینی کاهش یافت اما این نشان می دهد که ظرفیت های بسیار خوبی برای تولید این محصول راهبردی در 
کشور ایجاد شده است.کارهای تحقیقاتی، مدیریت مزرعه و افزایش سطح سواد کشاورزان و همراهی آنان با تحقیقات منجر به افزایش حدود 4۰۰ درصد 
تولید گندم در 4۰ سال اخیر شده است.استقرار بخش عمده مراکز تحقیقاتی و اجرایی وزارت جهاد کشاورزی از جمله معاونت آب و خاک و موسسه 
تحقیقات اصلاح و تهیه نهال و بذر این وزارتخانه در استان البرز این بستر را فراهم کرده تا بخش عمده فعالیت های تولیدی ، کشاورزی و باغی کشور 

از طریق این استان مدیریت ، نظارت و برنامه ریزی شود.

  خودكفایی ۹۸ درصدی ایران در تولید بذر هسته های اولیه گندم

بیشتر فعالیت ها در 
بخش تحقیقات غلات را 

بر روی گندم نان، دوروم، 
جو، ترتیکاله عنوان كرد 

و افزود: تولید هسته های 
اولیه بذر باعث شده كه 

ما در كشور از نظر هسته 
های اولیه بذر گندم و 
جو ۹۸ درصد خودكفا 

بشویم.

 رییس موسســه تحقیقات اصــلاح و تهیه نهال و بذر وزارت جهاد کشــاورزی
 می گوید: از ابتدای تشــکیل این موسسه )سال 1۳2۸ ( تاکنون حدود ۶۰۰ رقم 
مختلف بذر معرفی شده که ۳۰۰ رقم آن بعد از انقلاب اسلامی صورت گرفته است.

»محمد زمانیان« با بیان اینکه تشــکیلات موسسه تحقیقات اصلاح بذر از سال 
1۳۳۸ ابلاغ شــد و اکنون قدمتی ۶4 ســاله دارد، افزود: این موسسه با بهره گیری 
از روش های علمی و تحقیقاتی باعث رشد قابل توجه تولیدات کشاورزی شده و با 
افزایش ضریب امنیت غذایی و خوداتکایی در خط مقدم امنیت غذایی قرار گرفته 
است.وی بیشتر فعالیت ها در بخش تحقیقات غلات را بر روی گندم نان، دوروم، جو، 
ترتیکاله عنوان کرد و افزود: تولید هسته های اولیه بذر باعث شده که ما در کشور از 

نظر هسته های اولیه بذر گندم و جو ۹۸ درصد خودکفا بشویم.
وی ادامه داد: بیشتر ارقام معرفی شده در ۹ سال اخیر از مقاومت یا تحمل بالا 
و یا مطلوب در برابر تنش های زنده و غیرزنده از جمله آفات و بیماری های مهم، 
خشــکی و کم آبی برخوردار بوده اند.زمانیان یادآور شد: به طور کلی موسسه روی 
۳۵ محصول زراعی تحقیق می کند ولی با توجه به سیاست های کلی کشور اولویت 
با غلات )گندم و جو(، دانه های روغنی و علوفه ای است که در همین راستا تولید 
بذر ارقام ذرت را به بخش خصوصی واگذار کرده و صادرات این بذور به کشورهای 

عربی نیز انجام می شود.

  افزایش ۶۰ كیلوگرمی برداشت گندم در هر هکتار
رییس موسســه تحقیقات اصلاح و تهیه نهال و بذر کشور به پیشرفت ژنتیکی 
ظرفیت عملکرد ارقام معرفی شده در سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی اشاره 
کرد و گفت: در نتیجه استفاده از ارقام جدید معرفی شده در گندم آبی و فعالیت های 
تحقیقاتی محققان این موسسه ، سالانه شاهد افزایش ۶۰ کیلوگرمی  برداشت گندم 
در هکتار هستیم .زمانیان ادامه داد: مجموعه تحقیقات بخش غلات موسسه تحقیقات 
اصلاح و تهیه نهال و بذردر طول سال های فعالیت خود تا سال گذشته 14۰ رقم 
گندم نان، 14 رقم گندم دوروم، 4۶ رقم جو و ۳۳ رقم ترتیکاله معرفی کرده است.

وی با بیان اینکه ســال گذشته این موسسه 1۵ رقم زراعی معرفی کرد، گفت: 
از این تعداد هفت رقم مربوط به بخش تحقیقات غلات بوده که نشان از سهم ۵۰ 
درصدی بخش تحقیقات غلات دارد که بیانگر اهمیت و جایگاه بخش غلات است.

زمانیان یکی دیگر از دســتاوردهای محققان را افزایش کیفیت نانوایی گندم ها 
دانست و اظهار کرد: میزان پروتئین گندم از 1۰ به 12 درصد افزایش یافته ضمن 

اینکه در تولید هسته های اولیه جلوتر از برنامه هستیم.
وی یادآور شد: در راستای تنش های زنده و غیرزنده در مزارع باید تلاش های 
بیشــتری کرد زیرا با شرایط اقلیمی به وجود آمده نژادهای جدید زنگ وارد کشور 

می شود که باید در این زمینه فعالیت ها بیشتر شود.

  معرفی هفت رقم گندم و جو در سال زراعی جاری
رییس بخش تحقیقات غلات موسسه تحقیقات اصلاح و تهیه نهال و بذر وزارت 
جهاد کشاورزی نیز با اشاره به تبادل ژرم پلاسم و دریافت مواد ژنتیکی از مراکز بین 
المللی،گفت: ۶4۳ نوع ژنوتیپ ارقام مختلف غلات گندم و جو طی یک سال گذشته 

وارد سیستم به نژادی تحقیقات کشور شده است.
»توحید نجفی میرک« با بیان اینکه روند ارتباطات علمی و تحقیقاتی با مراکز 
بین المللی تحقیقات غلات و موسسات تحقیقاتی و دانشگاه های داخل و موسسات 
ملی تداوم دارد، افزود: از ۶4۳ رقم ژنوتیپ غلات، 4۶۵ رقم مربوط به گندم بهاره و 

زمستانه، ۹۰ رقم گندم دوروم و ۸۸ رقم ژنوتیپ جو بوده است.

www.ofoghemroz.ir

با انتخاب لوازم برقی با بازدهی  برترین اخبار ایران و جهان
ی پایین  بالا و مصرف انرژ

 می تونی بهینه مصرف کنی

10شب تا 10 صبح
ین زمان مصرف برق بهتر

#برق - منشرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ

پاداش 20برابری

عباس جهانی فر
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
قانون  موضوع  هیات   ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۱۰۹۴ شماره  رای  برابر 
فاقد سند رسمی  و ساختمان های  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی خانم معصومه نجفی نژاد فرزند علی در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت ۹۸/۹5 متر مربع قسمتی از پلاک ۶۸ اصلی بخش 
۹ واقع در طبرسی شمالی - بین ۲۱ و ۲۳ خریداری مع الواسطه از مالک 
رسمی آقای عبدالکریم مختاری مقدم خیرآبادی محرز گردیده است . لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله روز آگهی می شود. در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۳۲5۹
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۶/۰۷ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۶/۲۲
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ستاد ملی مبارزه با دوپینگ )نادو( یک ورزشکار از هر یک از رشته های وزنه برداری و جودو را به دلیل استفاده از داروی ممنوعه محروم کرد.
به نقل از ایران نادو، حکم محرومیت علی فتاحی از ورزش جودو و یک ورزشکار در رشته وزنه برداری صادر شد.

نمونه علی فتاحی در اردوی تیم ملی جودوی دانشجویان در تاریخ دهم تیرماه امسال در تهران اخذ شد که پس از بررسی تخصصی توسط آزمایشگاه مرجع وجود ماده »نورآندروسترون« 
که جزء مواد ممنوعه کلاس S۱ می باشد در نمونه وی تایید گردید.با استناد به ماده ۱-۸-۱۰ این ورزشکار به مدت ۴ سال از فعالیت در تمامی حوزه های ورزش محروم می شود، اما با 
عنایت پذیرش اولیه تخلف و قبول مجازات معین شده توسط ورزشکار، کمیته انضباطی ایران نادو یک سال از محرومیت وی کاسته و به ۳ سال محرومیت از تاریخ ۲۳/۰۵/۱۴۰۲لغایت 
۲۲/۰۵/۱۴۰۵محکوم می گردد.اما ورزشکار رشته وزنه برداری که به دلیل نرسیدن به سن قانونی هویت ایشان محرمانه خواهد ماند، نمونه وی در زمان برگزاری اردوی تیم ملی در تاریخ 

۰۴/۰۴/۱۴۰۲اخذ شد که با اعلام آزمایشگاه مرجع وجود ماده »استانوزولول« از گروه ماده ممنوعه S۱ لیست ممنوعه وادا در نمونه وی تایید گردید.

یک وزنه بردار و یک 
جودوکار به خاطر دوپینگ 
محروم شدند

  شکایت از متخلفان ماجرای آمانوف
پیش تر نیز گفته شد که اخطارهای آمانوف به 
باشگاه استقلال توسط برخی افراد پاک شده و با 
این اقدام مشکوک و عجیب، مدیران باشگاه که در 
ابتدا تصور می کردند شکایت بدون اخطار بازیکن 
به نتیجه نمی رسد، حالا باید به دنبال تهیه پول 
برای تسویه این بدهی خارجی باشند. در همین 
راستا با امضای کریمی)سرپرست سابق استقلال( 
نامه ای به دادستان تهران ارسال و از اشخاص دخیل 
در این ماجرا شکایت شده است. این نامه ها نشان 
می دهد سرپرست قبلی به حذف اطلاعات واقف 
بوده و با توجه به دولتی بودن باشگاه از دادستان 
خواسته با افراد مذکور با تشدید مجازات برخورد 
شود. حالا باید دید نتیجه این شکایت چه خواهد 
شــد و آیا ادله ای مطرح خواهد شد که منجر به 
تبرئه متخلفان شــود یا خیر؟! لازم به ذکر است 
که باشگاه استقلال باید مبلغ ۵۱۲ هزار دلار را به 
آمانوف پرداخت کند. این مبلغ باید از سوی علی 
خطیر تأمین شود و روشن نیست که مدیرعامل 
باشگاه استقلال آیا قادر به تأمین این مبلغ قابل 

توجه خواهد بود یا خیر؟!
 

  بدقولی اسپانسر برگشت چک
چک اسپانسر باشگاه استقلال برگشت خورد! 
علی خطیر وعده داده بود شرکتی که به تازگی با 
آنها قرارداد امضا کرده بســیار خوش قول است و 
مطالبات باشگاه را در موعد مقرر پرداخت خواهد 
کرد. این شرکت اما برخلاف توافقاتی که با باشگاه 
استقلال داشت چک ۲۰ میلیاردی را پول نکرده 
تا دســت باشگاه اســتقلال از دریافت این مبلغ 

کوتاه بماند.
 بدقولی شرکت مذکور که در چهار بازی اول 
اسپانســر باشگاه بود و نام برخی شرکت های زیر 
مجموعه آن روی پیراهن اســتقلال دیده شــد، 
درحالی نگاه ها را به ســمت و ســوی خود جلب 
کرده که باشگاه استقلال با بحران های مالی عدیده 

مواجه است.
بدون شــک اگر شــرکت مورد نظر نتواند به 
تعهدات خود در قبال باشگاه استقلال عمل کند، 
علــی خطیر باید به فکر توافق با شــرکت جدید 
باشد تا لااقل باشگاه استقلال از این طریق بتواند 
بخشی از مطالبات بازیکنان خود را پرداخت کند. 
خطیر خود نیز بابت بدقولی شرکت مورد نظر از 
سوی هواداران استقلال مورد انتقاد قرار گرفته و 
بعد از اینکه ماجرا افشا شد، نقدهای بسیاری علیه 

او مطرح گردید.
 

  شریفی در تیم عبدی
بازیکنان جــوان اســتقلال در تیم های پایه 
جولان می دهند و به وفور می توان استقلالی ها را 
در تیم های پایه ایران دید. به تازگی محمد حسین 
شریفی بازیکن نوجوانان استقلال از طرف حسین 
عبدی برای اردوی آماده سازی، جهت شرکت در 
جام جهانی زیر ۱7 سال به تیم ملی دعوت شده 
تا این استعداد ناب فرصت عرض اندام در این رده 

سنی را داشته باشد.

  قانــون جدید به درد پرســپولیس 
می خورد؟

طبق قانون جدید، باشــگاه های آسیایی به 
جای ۱9 بازیکن می توانند ۲۰ بازیکن بزرگسال 
در لیست خود داشته باشند اما یک بازیکن فقط 
در مسابقات آسیایی می تواند برای تیمش بازی 
کند و هر باشگاه در رقابت های لیگ برتر مانند 
ســایر تیم ها مجاز به اســتفاده از ۱9 بازیکن 
بزرگسال خواهد بود. این قانون محدود به بازیکن 
خارجی و داخلی نیســت و باشگاه های آسیایی 
بنا به نیاز خــود می توانند بازیکنی جدید را به 

لیست شان اضافه کنند.

راهکار موفقیت تیم ملی در جام ملت ها چیست؟

ورزش 

سعید جمشیدیان    |     بازیکن سابق تیم ملی فوتبال می گوید دیدارهای تدارکاتی به کادر فنی اجازه می دهد به راحتی نقاط قوت و ضعف تیم را 
شناسایی کند.

گوستاوو بلانکو: به قراردادم با استقلال پایبندم
باشــگاه استقلال دو هفته پیش موفق شد با بازیکن آرژانتینی 
که در پســت مهاجم رأس بازی می کند و سابقه بازی در تیم های 

اسپانیایی را دارد به توافق نهایی برسد.
 تاخیر حضور این بازیکن در تهران و اعلام تاریخ های متعددی 
برای زمــان حضور بلانکو در تهران، اما تردید هایی درباره ســفر 
آقــای مهاجم بــه ایران به وجــود آورده بود تا اینکه گوســتاوو 
بلانکــو صحبت هایی دربــاره حضورش درایران به زبــان آورد تا 
مشــخص شود او قصد ندارد زیر قول و قرارش با باشگاه استقلال 
بزنــد. بلانکو درباره زمان حضور خود در تمرینات اســتقلال این 
جملات را به زبان آورده اســت: »من برای چالش جدید و آمدن 
به ایــران و بازی برای تیمــی که میلیون ها هــوادار دارد لحظه 
 شــماری می کنم. طی این مدت با مربیان استقلال هم در تماس

 بودم و درحال انجام تمرینات بدنسازی هستم تا با شرایط نسبتاً 
ایده آل در تمرینات استقلال حاضر شوم. هواداران استقلال نگران 

نباشــند. من به قراردادم با این باشگاه پایبندم و بزودی من را در 
تهران خواهید دید.«

بلانکــو ایــن صحبت هــا را در حالی مطرح کــرده که گفته 
می شــود با مدیران اســتقلال در تماس اســت و قصد ندارد زیر 
قــول و قراری که با این باشــگاه بســته بود، بزنــد. در روز های 
گذشــته موضوعی مطرح شــد با این مضمون که، چون بلانکو با 
استقلال قراردادش را ثبت نکرده می تواند به تیم دیگری برود، اما 
 صحبت های این بازیکن نشان می دهد که هیچ قصدی برای قطع 

همکاری با استقلال ندارد.

  منتظر پیش پرداخت
اما مســأله دیگــری که بایــد بــه آن توجه کــرد پرداخت 
دســتمزد بــه این بازیکن آرژانتینی اســت. باشــگاه اســتقلال 
 بــا وجــود توافقات اولیــه هنوز پولی به حســاب ایــن بازیکن 

واریز نکرده اما قرار شــده به محض اینکه گوستاوو به ایران رسید 
مبلغی در اختیار او قرار بگیرد تا با روحیه در تمرینات اســتقلال 

شرکت کند.
 بلانکو در زمان عقد قرارداد با استقلال شرط کرده که ۳۰ درصد 
از کل قراردادش یکجا پرداخت شود. او از باشگاه استقلال درخواست 
یک آپارتمان شخصی نیز داشته که مدیران استقلال در وهله اول 
به این بازیکن اعلام کرده اند در روزهای آغازین حضورش در ایران 
 در هتل اقامت کند تا پروســه تأمیــن آپارتمان برای این بازیکن 
به سرانجام برسد. البته باشگاه استقلال در تأمین محل اسکان سسما 
نیز با مشکلاتی مواجه شد و حتی مربی بدنساز استقلال را از هتل 
محل اقامت خود بیرون کردند تا مشخص شود باشگاه استقلال به 
سادگی قادر به تأمین خواسته طرف های خارجی خود نیست. باید 
دید در مواجهه با گوستاوو بلانکوی آرژانتینی مسئولان استقلال 

چه راهبردی را درپیش خواهند گرفت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/06/22
شماره : 1485

ادموند اختر بازیکن سابق استقلال در گفت و گو با ایسنا درباره عملکرد تیم ملی مقابل بلغارستان 
اظهار کرد: با پیروزی در دیدار برابر بلغارســتان، تیم ملی از لحاظ روحی شرایط خوبی برای دیدار 

برابر آنگولا کسب کرد.
 البته به خاطر تدارکاتی بودن بازی ها، کادر فنی در جریان بازی تغییرات زیادی در ترکیب تیم 

ایجاد می کند و به همین دلیل نمی توان ارزیابی دقیقی از لحاظ فنی داشت.
او افزود: تیم های آســیایی مثل ژاپن، عربستان، کره جنوبی در حال پیشرفت کردن هستند. ما 
باید مانند ژاپنی ها دنبال بازی با کشورهایی مثل آلمان باشیم. در بازی با بلغارستان خوب بودیم ولی 
باید با تیمی بازی کنیم که به ما فشار بیاورد. وقتی فشار به تیم ملی وارد نشود محک نمی خوریم 

و کارمان در جام ملت های آسیا سخت خواهد شد.
»این مسابقات به تیم ملی کمک می کند؟« بازیکن سابق استقلال در پاسخ به این پرسش گفت: 
راز موفقیت تیم ملی انجام بازی های تدارکاتی با تیم های صاحب نام اســت اما حالا که ما توانایی 
انجام بازی با تیم های مطرح دنیا را نداریم باید از بازی های تدارکاتی پیش رو بهترین اســتفاده را 
ببریم و تیم را از لحاظ روحی و روانی آماده جام ملت های آســیا کنیم تا بعد از حدود ۵۰ ســال به 
قهرمانی دست پیدا کنیم. هرچند که با بودن تیم هایی چون ژاپن، قطر، عربستان و کره جنوبی به 

طور حتم کار سختی در پیش خواهیم داشت.
او دربــاره بــازی با آنگولا ادامه داد: تیم های آفریقایی همگی قدرتی و ســرعتی هســتند. این 
بــازی هم به مــا کمک خواهد کــرد، فکر می کنم خط دفــاع محک جدی خواهــد خورد، قلعه 
 نویــی در این دیدار هم بطــور حتم تغییرات زیادی صورت خواهد داد تــا همه بازیکنان از لحاظ

 فنی ارزیابی شوند.
اختــر درباره شــرایط اســتقلال توضیح داد: متاســفانه اســتقلال امســال ســال فوق العاده 
ســختی را شــروع کرده و ادامــه خواهد داد، یــاد ندارم که ایــن تیم تا این حد تحت فشــار و 
حاشــیه قرار گرفته باشــد؛ تیمی که همیشــه در فصل نقل و انتقالات لیگ برتر عملکرد خوبی 
داشــت این فصــل به خاطر ضعف مدیریــت و تغییرات پــی در پی نتوانســت بازیکنان مد نظر 
 کادر فنــی را جذب کند.بازیکن ســابق اســتقلال درباره اینکــه آیا انتظــار  از کادر فنی این تیم 
 منطقی است؟ بیان کرد:  نکونام با همان بضاعتی که در اختیارش بود لیگ را شروع کرد با این حال نتایج 
خوبی هم کسب کرد و توانسته از ۱۲ امتیاز ممکن 9 امتیاز را کسب کند اما او هم می داند هرچه 
از بازی ها بگذرد، لیگ سخت تر خواهد شد بنابراین باید چند بازیکن جدید به درخواست کادر فنی 
جذب شــوند تا نقاط ضعف تیم برطرف شــود در غیر این صورت نباید انتظار معجزه از کادر فنی و 

بازیکنان داشته باشیم.

پرسپولیس نترسد النصر را غافلگیر می کند
پیشکســوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به شرایط این تیم برای بازی با النصر 
عربستان گفت: اغراق درباره اسامی ستاره های نماینده عربستان کمکی به پرسپولیس 

نمی کند.
تیم فوتبال پرســپولیس با وجود تعطیلی رقابت های لیگ برتر به دلیل بازی های 
دوستانه تیم ملی ایران، همچنان تمریناتش را دنبال می کند تا برای تقابل با ستاره های 

النصر عربستان در هفته اول لیگ قهرمانان آسیا آماده شود.
خریدهای مطرح النصر عربستان نظیر کریســتیانو رونالدو، سادیو مانه، تالیسکو، 

بروزوویچ، لاپورت و... باعث حساسیت نخستین دیدار پرسپولیس در ACL شده است.
بهزاد داداش زاده در گفت و گو با خبرنگار مهر، ضمن اشاره به وضعیت این تیم برای 
تقابل با النصر نسبت به عدم حضور تماشاگران انتقاد کرد و مصدومیت ناگهانی علیرضا 
بیرانوند را استراتژی اشتباه مدیران باشگاه و کادر فنی برای انتخاب جانشین او دانست.

  پرسپولیس نترسد النصر را غافلگیر می کند
پیشکســوت تیم فوتبال پرســپولیس با اشــاره بــه تقابل با ســتاره های فوتبال 
دنیــا کــه به النصر پیوســته اند، گفت: قطعاً بــازی با تیم هایی کــه بازیکنان بزرگ 
دارنــد جذابیت ویــژه ای برای هر تیم و تماشــاگرانش دارد. بازیکنان پرســپولیس 
 بایــد چالــش اینچنینی را به چشــم یــک تجربــه لذت بخش ببینند و ترســی از 

رویارویی با رونالدو نداشته باشند.
داداش زاده تاکید کرد: پرسپولیس تجربه خوبی در لیگ قهرمانان آسیا دارد. قطعاً 

النصر با شناخت کامل از این تجربیات به تهران خواهد آمد. فکر می کنم الان رونالدو 
و مانه هم می دانند با تیمی قدرتمند روبرو هســتند. پرسپولیس نباید بترسد. در این 

صورت می تواند النصر را غافلگیر کند.

  بازیکنان پرسپولیس اعتماد به نفس دارند
او درباره احتمال دوری پرسپولیس از شرایط ذهنی ایده آل برای این بازی به دلیل 
حضور پرســتاره حریف عربستانی تصریح کرد: فکر نمی کنم چنین اتفاقی بیفتد که 
بازیکنان پرسپولیس تحت تأثیر اسم رقیب قرار بگیرند. پرسپولیس یکی از بهترین های 
آسیا است که بقیه از او می ترسند. بازیکنان این تیم به واسطه تجربه ملی و باشگاهی 

که دارند اعتماد به نفس کافی را هم دارند. تمرکز فنی باید یک روز قبل از مسابقه در 
اردوی تیم برقرار شود و تا سوت پایان بازی ادامه پیدا کند.

  بدترین خبر نبودن تماشاگران است
داداش زاده با انتقاد از مقصران محرومیت پرســپولیس از حضور تماشاگرانش در 
دیدار با النصر گفت: من به عنوان پیشکســوت باشــگاه نفهمیدم چرا اشتباه یک نفر 
باید پرسپولیس را به این سمت بکشاند. واقعاً حیف که در مهم ترین بازی پرسپولیس 
در لیگ قهرمانان آسیا هوادارانش نیستند. شک نکنید اگر آنها بودند دیگر ستاره های 
النصر به چشم نمی آمدند. همان بازیکنان هم مجبور می شدند به تعریف و تمجید از 

هواداران پرسپولیس بپردازند.

  پیش بینی اشتباه درباره جانشین بیرانوند
او درباره مصدومیت بیرانوند یادآور شد: امیدوارم تحت هر شرایطی به بازی با النصر 
برســد. این بازی اهمیت ویژه ای برای هواداران دارد. اولین بازی همیشه سخت ترین 
دیدار در یک گروه است. باشگاه و کادر فنی برای تعیین جانشین بیرانوند پیش بینی 

خوبی نداشتند که حالا این اتفاق تبدیل به بحران بزرگی شده است.
تیم های فوتبال پرسپولیس و النصر عربستان در هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا 
سه شنبه ۲۸ شهریورماه در ورزشگاه آزادی نخستین بازی خود در لیگ قهرمانان آسیا 

را برگزار می کنند.
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یکی از شــرکت های دانش بنیــان با تولید 
ژل های مورد استفاده در تست نوار مغزی و خمیر 
چسباننده الکترودها به پوست توانست ۲۰ درصد 

از نیاز بازار داخلی را مرتفع کند.
به نقــل از مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، سعید بحرینی، مدیرعامل این 
شرکت دانش بنیان گفت: این شرکت در سال 
۱۳۸۰ با هدف طراحی، ساخت و ارائه دستگاه های 
تشــخیصی با کاربرد در حوزه هــای نورولوژی، 
سایکیاتریری، نوروســاینس و طب فیزیکی و 
توانبخشی تاسیس شد و در سال ۱۳۹۵ با شروع 
تحقیقات در زمینه ساخت انواع ژل های مورد نیاز 
 EEG, NCV, SCV, EP, PSG, جهت انجام تست های
Neurofeedback, biofeedback, … در عرصه 

تولید این محصولات گام نهاد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر این شرکت تنها 
شرکت دانش بنیان تولید کننده این نوع ژل ها با 
مجوز از اداره کل تجهیزات پزشکی است، اظهار 
کرد: دو محصول دانش بنیان در حوزه تجهیزات 
پزشــکی با نام های EEG Gel و Teson از جمله 
 ،EEG Gel محصولات تولیدی این مجموعه است
ژلی رسانا است که با ویسکوزیته خاص، برای ثبت 
سیگنال های بیوالکتریک از پوست بیمار استفاده 
می شود. در ثبت سیگنال های الکتروانسفالوگرافی 
)EEG( با استفاده از Easy Cap معمولا از این ژل 
استفاده می شود.بحرینی درباره Teson تولید شده 
در این شرکت یادآور شد: این محصول خمیری 
چسبنده و رســانای الکتریکی است که جهت 
چسباندن الکترودهای دائم مصرف به پوست بیمار 
استفاده می شود. استفاده از این خمیر امپدانس 
بین پوست و الکترود ثبات را کاهش داده باعث 
بهبود کیفی سیگنال های دریافت شده از بیمار 
می شود.مدیرعامل این شرکت با بیان اینکه این 
شــرکت قادر است حدود ۲۰ درصد از نیاز بازار 
کشور را تامین کند، یادآور شد: این در حالی است 
که اگر از واردات قاچاق کالاهای مشابه جلوگیری 
شود می توانیم سهم بسیار بیشتری از نیاز داخلی 

را تامین کنیم.

پژوهشگران گروه مهندسی صنایع دانشگاه 
تربیت مدرس طی تحقیقی موفق به معرفی و 
بهبود یک مدل شــبکه عصبی برای تشخیص 

رباط صلیبی قدامی سالم از آسیب دیده شدند.
به نقل از روابط عمومی دانشگاه تربیت مدرس،  
سید حسین میرعرب رضی مجری طرح گفت: 
استفاده از فناوری روز دنیا در تشخیص آسیب های 
رباط صلیبی قدامی و کمک به تشخیص درست و 
به هنگام یکی از چالش های پزشکان است از این 
رو در ایــن تحقیق، به معرفی و بهبود یک مدل 
شبکه عصبی برای تشخیص رباط صلیبی قدامی 
سالم رباط های صلیبی آسیب دیده و دارای پارگی 
کامل پرداختیم.وی با اشــاره به نوآوری در این 
پژوهش اظهار کرد: استفاده از شبکه های عصبی، 
در سال های اخیر رواج پیدا کرده است و از سوی 
دیگر در زمینه تشخیص رباط صلیبی مطالعات 
اندکی انجام شده که نشان از جدید بودن موضوع 
دارد. در ایران نیز مطالعات بسیار اندکی در این 
زمینه صورت گرفته که برخی از آنها از داده های 
غیر آزمایشگاهی استفاده کرده اند.میرعرب یادآور 
شــد: اما در پژوهش حاضــر از داده های واقعی 
بیمارستانی استفاده شد و همچنین تمامی داده ها 
مربوط به افراد ایرانی است که نتایج آن می تواند در 
تشخیص آسیب و بررسی های آتی مورد استفاده 
قرار گیرد.مجری طرح با اشاره به نتایج این پروژه، 
خاطر نشان کرد: بعد از ساخت، بهبود، بررسی 
و ارزیابی مدل های مختلف برای تشخیص رباط 
صلیبی قدامی )ACL( دارای پارگی کامل از سالم، 
به این نتیجه رسیدیم که  مدل های شبکه عصبی 
به عنوان سامانه  پزشک یار برای بهبود عملکرد 
رادیولوژیست ها و پزشکان متخصص می تواند در 

مراکز خدمات درمانی مورد استفاده قرار گیرد.
وی دقت این ســامانه را تا ۹۶ درصد عنوان 
کرد و افزود: از این مدل شبکه عصبی می توان به 
عنوان سامانه های پزشک یار در مراکز خدمات 
درمانی استفاده کرد.این پژوهش در قالب پایان 
نامه کارشناسی ارشد سید حسین میرعرب رضی 
با راهنمایــی دکتر گلناز تاج الدین عضو هیأت 
علمی دانشــکده مهندسی صنایع و سیستم ها 

دانشگاه انجام شد.

معاون امور مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با اشاره به لزوم شکست انحصار رسانه ای ایجاد شده از 
سوی امپریالیسم رســانه ای گفت: برای معرفی چهره 
واقعی زنان تاثیرگــذار ایرانی به دنیا، نیازمند برگزاری 

تولید ژل های تست نوار 
مغزی در کشور

دلار  49.450

یورو 53.150

پوند  62.250

درهم  13.700

لیر  1.430

سکه  تمام  27.850.000

سکه نیم  15.050.000

سکه ربع  10.150.000

سکه یک گرمی  6.000.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

جهش طلا زیر سایه  
عقبگرد دلار

عاطفه دهقانی     |  اگرچه اکثر ما دوستدار 
فورد موســتانگ ۸ سیلندر هستیم اما نسخه 
اکوبوست ۴ سیلندر این خودرو نیز همواره گزینه ای مطلوب 
برای افرادی است که مصرف سوخت مناسب را با پرفورمنس 

قابل توجه می خواهند.
به نظر شما فورد موستانگ اکوبوست ۲۰۲۴ از نظر 
پرفورمنس چگونه خواهد بــود؟ اخیراً کار اند درایور با 
نســخه مجهز به پکیج پرفورمنس این خودرو توانسته 
است صفر تا ۹۶ کیلومتر در ساعت ۴.۵ ثانیه ای را ثبت کند. 
جدیدترین نسل موستانگ بهبودهای قابل توجهی را نسبت به 
مدل قبلی تجربه کرده اما نکته جالب اینکه پیشرانه ۴ سیلندر 
۲.۳ لیتری توربوی آن ۳۱۵ اسب بخار قدرت و ۴۷۵ نیوتون 
متر گشتاور را به همراه پکیج پرفورمنس سفارشی ارائه می کند. 
البته باید دانست موستانگ اکوبوست نسل قبلی با استفاده از 

پکیج پرفورمنس ۳۳۲ اسب بخار قدرت داشت.
کار اند درایور با تست مدل گیربکس اتوماتیک موستانگ 

اکوبوســت ۲۰۲۴ فهمیده حالت خط درگ موجود در این 
خــودرو عملکرد خوبــی دارد و باعث کاهش یک یا دو دهم 
ثانیه ای شتاب آن می شود. برای یادآوری باید گفت موستانگ 
اکوبوست ۲۰۲۰ مجهز به گیربکس ۶ سرعته دستی و پکیج 
پرفورمنس در تســت های همین مجله صفر تا ۹۶ کیلومتر 
در ســاعت ۵ ثانیــه ای را ثبت کرده بود امــا کار اند درایور 
هرگز نســخه گیربکس اتوماتیک این خودرو را تست نکرده 
 است و بنابراین نمی توان قضاوت دقیقی بین تفاوت عملکرد 

دو نسل داشت.
فورد موستانگ اکوبوست ۲۰۲۴ در تست مسافت ۴۰۰ متر 
نیز خوش درخشیده و این مسافت را در ۱۳.۲ ثانیه و با سرعت 
۱۶۶ کیلومتر در ساعت طی کرده است. نسل قبلی زمان ۱۳.۶ 
ثانیه ای و ســرعت ۱۶۴ کیلومتر در ساعت را با گیربکس ۶ 
سرعته دستی بر جای گذاشته بود. همچنین باید گفت نسل 
پیشین موستانگ اکوبوست با گیربکس اتوماتیک مسافت ۴۰۰ 
متر را در ۱۳.۴ ثانیه طی کرده است. این خودروی عضلانی از 

نظر توانایی های توقف نیز بهبود یافته است به گونه ای که برای 
توقف از سرعت ۱۱۳ کیلومتر در ساعت و رسیدن به سکون 
بــه ۴۵.۴ متر فاصله نیاز دارد درحالی که این رقم برای مدل 
قبلی به ۴۶.۶ متر می رســد. فاصله توقف موردنیاز از سرعت 
۱۶۰ کیلومتر در ساعت تا سکون نیز برای نسل های جدید و 
قبلی موستانگ اکوبوست به ترتیب ۸۹.۳ و ۹۳.۸ متر است.

نکتــه جالب بــه عملکرد نه چندان خوب نســل جدید 
موســتانگ اکوبوست در تست اسکید پن مربوط می شود به 
گونه ای که حداکثر شــتاب جانبی ۰.۹۵ جی را ثبت کرده 
درحالی که این رقم برای مدل قبلی ۱.۰۲ جی بوده اســت. 
احتمالاً دلیل این تفاوت به اســتفاده از لاستیک های پیرلی 
پی زیرو کورسا PCZ4 نسل قبلی مربوط می شود. مدل جدید 
به لاستیک های پی زیرو PZ4s که چسبندگی کمتری دارند 
مجهز شده است. همچنین پهنای لاستیک های مدل قبلی 
۲۶۵ است درحالی که نسل جدید از لاستیک هایی با پهنای 

۲۵۵ استفاده می کند.

طلا که در هفته ی گذشته به دلیل رشد دلار آمریکا 
متحمل زیان شدید شده بود، امروز با عقب نشینی ارز ایالات 

متحده توانست تا حدودی بهبود یابد.
 به نقل از اینوستینگ، هر اونس طلا در روز دوشنبه با 
۰.۴ درصد افزایش به ۱۹۲۷.۰۶ دلار رسید، در حالی که 
بهای قرارداد آتی طلا در ســاعت ۰۱:۰۳ به وقت شرقی 
)۰۵:۰۳ به وقــت گرینویچ(، بــا ۰.۴ درصد افزایش به 

۱۹۵۰.۴۵ دلار در هر اونس  رسید.
گفتنی است هفته ی گذشته، نگرانی ها در مورد تورم 
ثابت از یک ســو و پایداری نرخ هــای بالاتر برای مدت 
طولانی تر از سوی دیگر، دلار را به بالاترین سطح نزدیک به 
شش ماه اخیر رساند و همین امر انگیزه ای قدرتمند بود تا 
فلز زرد از همان زمان، بار کاهش شدیدی را به دوش بکشد.

اما روز دوشنبه قاعده ی بازی اندکی تغییر کرد و فلز زرد، 
در آستانه ی انتشار آمارهای اصلی تورم هفته ی جاری، به 

لطف کاهش ارزش دلار تا حدودی بهبود یافت.
در حال حاضر، داده های تورم مصرف کننده ی ایالات 
متحده در ماه اوت که قرار است در روز چهارشنبه منتشر 
شــود، در کانون توجه قــرار دارند. البته انتظارات بر این 
است که آمار تورم نسبت به ماه قبل افزایش یافته باشد و 
به فدرال رزرو انگیزه ی بیشتری برای حفظ نرخ های بهره 

برای مدت طولانی تر بدهد.
به علاوه، تحلیلگران انتظار دارند که تورم شــاخص 
قیمت مصرف کننده در ماه آگوســت نسبت به ماه قبل، 
۰.۶ درصد افزایش داشته باشد که در مقایسه با رشد ۰.۲ 
درصدی مشاهده شده در ماه جولای، شتاب قابل توجهی 
را به تصویر می کشد. بدیهی است که افزایش نرخ تورم در 
ایالات متحده در آستانه ی برگزاری نشست فدرال رزرو در 
هفته ی آینده، می تواند طلا و بازار فلزات را برای زیان های 

بیشتر آماده کند.
افزایــش نرخ های بهره، از آنجــا که هزینه ی فرصت 
سرمایه گذاری در دارایی های بدون بازده را افزایش می دهد، 
حامل بدی برای طلاست. با نگاهی به رویدادهای سال قبل، 
می توان مشاهده کرد که این موضوع طی سال گذشته طلا 
را تحت تأثیر قرار داده و هر گونه بهبود چشمگیر در فلز زرد 
را از آن زمان تاکنون در سال ۲۰۲۳، محدود کرده است.

شایان ذکر است که نرخ های بهره ی ایالات متحده در 
حال حاضر به بالاترین ســطح خود در بیش از دو دهه ی 
گذشته رسیده است. گرچه انتظار می رود فدرال رزرو در 
ماه سپتامبر، توقف نرخ های بهره را در دستور کار قرار دهد، 
اما هر سیگنال دیگری از تورم می تواند مقامات این بانک 
را به سمت افزایش بیشتر نرخ بهره در سال جاری هدایت 
کند. نکته ی مهم تر آن است که نرخ های بالاتر آمریکا نه تنها 
منجر به افزایش بیشتر دلار و بازدهی خزانه داری می شود، 

بلکه تأثیر مستقیمی بر قیمت طلا نیز دارد. 
امــا در حوزه ی فلزات صنعتی، قیمــت مس در روز 
دوشــنبه به دلیل بهبود شاخص های تورم چین در آخر 
هفته، با افزایش چشمگیری مواجه شد. معاملات آتی مس 
با رشد ۱.۳ درصدی به ۳.۷۶۱۵ دلار در هر پوند رسید که 
به منزله ی جهش از پایین ترین سطح سه هفته اخیر بود.

داده های منتشرشده چین بیانگر دو موضوع مهم بود: 
یکی به تورم تولیدکننده اشاره داشت که  با سرعت کمتری 
نسبت به اوایل سال جاری کاهش یافته است و از بعُدی 
دیگر، خاطرنشان می کرد که تورم مصرف کننده چین در 

ماه اوت به محدوده مثبت بازگشته است.

بــا وجود اینکه دلار آمریکا در روز دوشــنبه متحمل 
زیان های شدیدی شد، همچنان نزدیک به بالاترین سطح 

خود در شش ماه گذشته باقی مانده است.
 به نقل از اینوســتینگ، دلار آمریکا در روز دوشنبه 
کاهش یافت؛ در همین راستا، در ساعت ۰۳:۲۰ به وقت 
شرقی )۰۷:۲۰ به وقت گرینویچ(، شاخص دلار که ارزش 
دلار را در برابر سبدی از شش ارز دیگر اندازه گیری می کند، 
با ۰.۵ درصد کاهش، در رقم ۱۰۴.۲۱۲ معامله شــد که 
بیانگر کاهش از بالاترین سطح شش ماهه هفته ی گذشته، 
یعنی ۱۰۵.۱۵ اســت.با وجود اینکه دلار آمریکا در روز 
دوشنبه متحمل زیان های شدیدی شد، همچنان نزدیک 
به بالاترین سطح خود در شش ماه گذشته باقی مانده است 
و این پایداری در سقف قیمت، به لطف آمارهای اقتصادی 
انعطاف پذیر اخیر اتفاق افتاد که انتظاراتی را برانگیخت که 
افزایش بیشــتر نرخ بهره از سوی فدرال رزرو احتمالأ در 

افق پیش رو خواهد بود.

 40 درصد خبرنگاران عضو 
سامانه را زنان تشکیل می دهند

یک رویداد رســانه ای در ابعاد بین المللی بودیم که این 
مهم با برگزاری رویداد رســانه ای »خورشید« تا حدود 

زیادی محقق می شود.
فرشاد مهدی پور ـ معاون مطبوعاتی ـ ضمن اشاره به 
اهمیت برگزاری یک رویداد رسانه ای ویژه زنان تاثیرگذار 
در حوزه رســانه به ایســنا گفت: هم اکنون بیش از ۴۰ 
درصد از مجموع خبرنگاران عضو سامانه جامع رسانه ها 
را زنان تشکیل می دهند و این در حالی است که بر اساس 

مطالعات جهانی، سهم زنان در مشاغل رسانه ای در دنیا به 
طور متوسط کمتر از ۳۰ درصد است.معاون مطبوعاتی بر 
نقش زنان در تاریخ مطبوعات و رسانه های کشور تاکید و 
تصریح کرد: بنا بر آخرین اطلاعات موجود در سامانه جامع 
رســانه ها، هم اکنون حدود ۲۰۰۰ نفر از مجموع مدیران 
مسئول رسانه های کشــور زنان هستند و امیدواریم در 
نتیجه سیاست گذاری های صورت گرفته، روند رو به رشد 
حضور زنان در فعالیت های رسانه ای کشور تسریع شود.

عملکرد خوب فورد موستانگ اکوبوست عملکرد خوب فورد موستانگ اکوبوست ۲۰۲۴۲۰۲۴

معرفی مدلی مبتنی بر 
شبکه های عصبی برای 
تشخیص رباط صلیبی 

آسیب دیده

تماشاگر یقه ات را می گیرد و نمی توانی بگویی همینی که هست!
سام درخشــانی که این روزها حضور پررنگی در 
شبکه نمایش خانگی دارد، از تفاوت کار در این مدیوم 
با تلویزیون گفت. این بازیگر معتقد است: 
در شبکه نمایش خانگی تماشاگر از همان 
قســمت اول، یقه ات را می گیرد و عوامل 
ساخت باید جوابگو باشند؛ زیرا دسترسی به 
برنامه رایگان نیست که بگویی همینی 
که هست!سام درخشــانی ـ بازیگر 
ســینما و تلویزیون ـ درباره ی اینکه 
کار کــردن در نمایــش خانگی چه 
تفاوتی با بقیه فضاها دارد؟ گفت: ما 
در تلویزیون کاری را می ساختیم که 

می دانستیم ۷-۸ قسمت هم فرصت داریم تا کار، جا 
بیفتد و بعــد از آن مردم، دهان به دهان آن را تبلیغ 
کنند و مخاطبانش زیاد شود. مهمترین نکته هم این 
بود که محتوا، رایگان بود و همه مردم به آن دسترسی 
داشتند. اما کار در نمایش خانگی کاملا متفاوت است. 
کار در این فضا به ما یاد داد که از همان قسمت اول، 
تماشــاگر یقه تو را می گیرد، چون بابت محتوایی که 
می بیند، هزینه پرداخت کرده و در این صورت، عوامل 
ساخت آن محتوا باید جوابگو باشند زیرا دسترسی به 
آن رایگان نبوده که بگویند همینی که هســت!وی با 
اشاره به سطح کیفی آثار خارجی در مقایسه با تولیدات 
داخلی، اظهار کرد: در همین پلتفرم ها تمام سریال های 

روز خارجی پخش می شود؛ یعنی ممکن است گاهی 
مخاطب متوجه نباشــد که به لحاظ فنی چه اتفاقی 
افتاده اما در ضمیر ناخودآگاهش این محتواها را با هم 
مقایسه کند و متوجه تفاوت کیفیت محتوای داخلی 
با محصولات خارجی بشــود. همین دلایل، وظیفه و 
کار ما را خیلی ســخت کرده است. حالا به همه این 
موارد، مشکلات فنی، امکانات کم، ممیزی و سانسور 
را هم اضافه کنید. دست ما برای مطرح کردن مسائل 
اجتماعی خیلی بســته است. در سریال های خارجی 
می بینیم که هر اتفاقی که حتی در آینده می خواهد 
بیفتد، در سریال هایشان می گنجانند اما ما به همین 

اتفاقاتی که در اجتماع امروزمان جاری است.

آیا دلار از اوج خود 
فاصله می گیرد؟

سیل واکسن و 
مدیریت هوشمند کرونا

بیش از سه سال پر از 
فراز و نشیب را در مقابله 
با پاندمی عالم گیر کرونا 
پشت سر گذاشته ایم، به 
کمک تزریق واکسن و 
اقدامات مقابله ای دیگر 
در دولت سیزدهم، ایران 
امروز در حال تجربه شرایط 
بهتری است تا آنجا که 
روزهای صفر مرگ ومیر 
کرونایی پرشمار در کشور 
ثبت می شود.

  اینفوگرافیک
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